ДЕРЖАВНИЙ ВИЩИЙ НАВЧАЛЬНИЙ ЗАКЛАД
«ЗАПОРІЗЬКИЙ НАЦІОНАЛЬНИЙ УНІВЕРСИТЕТ»
МІНІСТЕРСТВА ОСВІТИ І НАУКИ УКРАЇНИ

				       ЗАТВЕРДЖУЮ

				          В. о. ректора  ЗНУ

							__________________О. Г. Бондар

             «____»  ______________ 2011 р.

ІНФОРМАЦІЯ

про наукову та науково-технічну діяльність
Запорізького національного університету

за 2010 рік

2011

ЗМІСТ

Показники наукової та науково-технічної діяльності ВНЗ ІІІ-ІV рівнів акредитації  та наукових установ МОН за 2008-2010 рр………………………………………………............	
3	
Узагальнена інформація про наукову та науково-технічну діяльність у 2010 році…………………	16	
Визначні  результати фундаментальних досліджень у галузі природничих, суспільних і гуманітарних наук, зокрема наукові досягнення світового рівня (виконані тільки за кошти держбюджету)…………………………………………………………………………...	

20	
Короткий опис перспективних прикладних досліджень, обґрунтування щодо необхідності їх фінансової підтримки ………………………………………………………...	
23	
Конкурентоспроможні прикладні розробки та новітні технології за пріоритетними напрямами розвитку науки і техніки…………………………………………………………..	
25	
Інформація про діяльність структурного підрозділу з комерціалізації науково-технічних розробок…………………………………………………………………………………………	
26	
Інформація щодо комерціалізації прикладних науково-технічних розробок………………	29	
Описи найбільш важливих розробок, відкриттів, робіт із значним економічним і соціальним ефектом та інформацією щодо реалізації їх результатів, підтвердженою відповідними актами (довідками) використання у виробництві та навчальному процесі, даними щодо одержання економічного, соціального ефекту………………………………..	

32	
Відомості про науково-дослідну роботу та інноваційну діяльність студентів, молодих учених……………………………………………………………………………………………	
41	
Відомості про найбільш ефективні наукові підрозділи, їх напрями діяльності, роботу з замовниками…………………………………………………………………………………….	
43	
Відомості про наукове та науково-технічне співробітництво із закордонними організаціями……………………………………………………………………………………	
46	
Інформація про наукову та науково-технічну діяльність, що здійснювалась спільно з науковими установами Національної академії наук України та галузевих академій наук України………………………….	
48
	
Заходи, здійснені спільно з облдержадміністрацією та спрямовані на підвищення рівня ефективності роботи науковців для вирішення регіональних потреб………………………	
51	
Відомості щодо поліпшення рівня інформаційного забезпечення наукової діяльності, доступу до електронних колекцій наукової періодики та баз даних провідних наукових видавництв світу, про патентно-ліцензійну діяльність………………………………………	

54	
Інформація про науково-дослідні роботи, що виконуються на кафедрах у межах робочого часу викладачів………………………………………………………………………	
58	
Анкетні дані про ВНЗ…………………………………………………………………………..	60	
Додатки………………………………………………………………………………………….	62	

		Додаток 3
до наказу МОН
від  07.02.2011р. №104	
ПОКАЗНИКИ
наукової та науковотехнічної діяльності ВНЗ  ІІІ-ІV рівнів акредитації
та наукових установ МОН за 2008-2010 рр.	
ДВНЗ «ЗАПОРІЗЬКИЙ НАЦІОНАЛЬНИЙ УНІВЕРСИТЕТ» МОНУ
(Назва вищого навчального закладу)
	Код  ВНЗ  02045
 	
№ п/п	Показники	2008	2009	2010	
1.	Науково-педагогічні кадри	 	 	 	
1.1.	Чисельність науково-педагогічних працівників  НПП (за штатним розписом), усього осіб	609	663	
675	
1.1.1.	                                    з них:  - докторів наук	44	78	70	
1.1.2.	                                                - кандидатів  наук	350	395	414	
1.2.	Чисельність науково-педагогічних працівників, які виконують НДДКР, усього осіб 	609	610	674	
1.2.1.	                                    з них:  - докторів наук	44	52	69	
1.2.2.	                                                - кандидатів  наук	350	377	414	
1.3.	Чисельність працівників наукових установ, науково-дослідних частин, секторів ВНЗ, усього осіб: 	0	71	91	
1.3.1.	                                    з них:  - докторів наук	0	22	23	
1.3.2.	                                                - кандидатів  наук	0	23	28	
1.4.	Кількість штатних одиниць наукових установ, науково-дослідних частин, секторів, зайнятих  штатними працівниками,  усього  	0	31,5	32,75	
1.4.1.	                                    з них:  - докторів наук	0	7,5	7,75	
1.4.2.	                                                - кандидатів  наук	0	9,0	10,25	
1.5.	Чисельність працівників наукових установ, науково-дослідних частин, секторів, які  працюють  за договорами цивільно-правового характеру, усього  	621	17	23	
1.5.1.	                                    з них:  - докторів наук	44	2	2	
1.5.2.	                                                - кандидатів  наук	351	4	3	
2.	Підготовка наукових кадрів	 	 	 	
2.1	Кількість спеціальностей у спеціалізованих вчених радах, всього, з них:	3	5	5	
2.1.1.	"- спеціальностей в докторських спеціалізованих вчених радах	0	0	0	
2.2.	Кількість докторантів, усього 	8	12	10	
2.3.	Кількість аспірантів, усього 	209	210	201	
2.3.1.	                                      з них:  з відривом від виробництва	117	122	107	
2.4.	Кількість захищених кандидатських дисертацій працівниками ВНЗ, НУ, усього, в тому числі: 	40	61	76	
2.4.1.	"- за межами ВНЗ	0	44	58	
2.4.2.	"- сторонніми працівниками у спеціалізованих радах ВНЗ	0	7	11	
2.5.	Кількість захищених докторських дисертацій працівниками ВНЗ, НУ усього, в тому числі: 	3	1	5	
2.5.1.	"- за межами ВНЗ	0	1	5	
2.5.2.	"- сторонніми працівниками у спеціалізованих радах ВНЗ	0	0	0	
3.	Фінансування НДДКР	 	 	 	
3.1.	Обсяг фінансування із загального фонду, усього, тис. грн., 
з них: 	672,2	722,2	

808,1	
3.1.1.	 - фундаментальних досліджень (за кодом КПКВ 2201020)	388,9	388,9	
436,6	
3.1.2.	 - прикладних досліджень і розробок 
( за кодом КПКВ 2201040) 	283,3	333,3	
371,5	
3.1.3.	 - збереження наукових об'єктів, що становлять НН 
(за кодом КПКВ 2201090)  	0	0	
0	
3.2.	Обсяг надходжень до спеціального фонду за КПКВ 2201040, тис.грн., усього,  з них: 	97,5	67,5	
114,2	
3.2.1.	 - обсяг фінансування НДР за  державними цільовими програмами  	0	0	
0	
3.2.2.	  -обсяг фінасування НДР за державним  замовленням, тис.грн.  	0	0	
0	
3.2.3.	  -обсяг фінансування  НДР за проектами  міжнародного співробітництва 	0	0	
0	
3.3.	  -обсяг надходжень до спеціального фонду за КПКВ 2201020, з них:  	80,0	0	
40,0	
3.3.1.	         • за грантами Державного фонду фундаментальних досліджень	80,0	0	
40,0	
3.4.	  Обсяг надходжень  до спеціального фонду  за надання послуг у сфері науки, що акумулюються на рахунках КПКВ 2201160	575,2	527,4	650,5	
4.	Матеріально-технічне забезпечення наукової та науково-технічної діяльності ВНЗ 	
4.1.	Середньорічна вартість основних засобів  (у фактичних цінах), тис. грн, в тому числі:	0	65021,8	70615,9	
4.1.1.	" - машин та устаткування	0	10330,5	10990,3	
4.2.	Капітальні витрати на придбання нового наукового обладнання, тис. грн 	0	9,8	
10,0	
4.3.	Загальна площа власних приміщень, на яких виконуються НДДКР, тис.кв.м	0	1,128	
1,146	
4.4.	Кількість створених у ВНЗ наукових та науково-технічних інфраструктур ( лабораторій, міжвідомчих центрів, НДІ, центрів спільного користування обладнанням)   усього, в тому числі:	0	1	1	
4.4.1.	"- створених спільно із науковими установами Національної та галузевих академій наук	0	1	
0	
4.4.2.	"- створених спільно із науковими установами та ВНЗ 
інших відомств 	0	0	0	
4.4.3.	"- створених спільно із закордонними науковими установами та ВНЗ 	0	0	
0	
5.	 Результативні показники  виконаних НДДКР	 	 	 	
5.1.	Кількість робіт, відзначених  Державною премією України в галузі науки і техніки, всього 	0	0	0	
5.1.1.	Кількість лауреатів (за основним місцем роботи), всього	0	0	0	
5.2.	Кількість робіт, відзначених  державними нагородами, преміями України в інших галузях, усього 	0	0	0	
5.2.1.	Кількість лауреатів (за основним місцем роботи), усього	0	0	0	
5.3.	Кількість робіт, відзначених  міжнародними нагородами, усього 	0	0	0	
5.3.1.	Кількість лауреатів (за основним місцем роботи), усього	0	0	0	
5.4.	Кількість науковців, що отримують стипендії Кабміну України для молодих учених, усього  	2	3	3	
5.5.	Кількість науковців, що отримують  премії та гранти Президента для молодих учених, усього  	2	0	0	
5.6.	Кількість науковців, що отримують премії Верховної Ради України для найталановітиших молодих учених, усього	0	0	0	
5.7.	Кількість науковців, що отримують інші стипендії та премії державного та регіонального рівня, усього  	1	1	1	
5.8.	Кількість наукових та науково-технічних робіт (об'єктів), які виконувались у звітному періоді за рахунок коштів загального фонду державного бюджету, всього, в тому числі:	10	9	11	
5.8.1.	 " - фундаментальні дослідження (за кодом КПКВ 2201020)   	6	6	7	
5.8.2.	"- прикладні дослідження і розробки (за кодом КПКВ 2201040)  	4	3	4	
5.8.3.	  - збереження наукових об'єктів, що становлять НН (за кодом КПКВ 2201090)  	0	0	
0	
5.9.	Кількість наукових та науково-технічних договорів, які виконувались за рахунок коштів замовників, що працюють у реальному секторі економіки, усього  	27	20	20	
5.10.	Кількість завершених наукових та науково-технічних робіт у звітному періоді, усього, в тому числі: 	7	30	36	
5.10.1.	 " - фундаментальні дослідження (за кодом КПКВ 2201020)   	3	1	0	
5.10.2.	"- прикладні дослідження і розробки (за кодом КПКВ 2201040)  	4	0	3	
5.11.	Кількість завершених наукових та науково-технічних договорів, які виконувались за рахунок коштів замовників, що працюють у реальному секторі економіки, усього   	8	9	16	
5.12.	Відсоток НДДКР, які відповідають світовому рівню 	100	100	100	
5.13.	Створено науково-технічної продукції НТП (видів виробів), усього, в тому числі:	7	19	55	
5.13.1.	" - нової техніки, з них:	0	0	0	
5.13.1.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.13.1.2	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.13.2.	" - нових технологій, з них:	0	1	11	
5.13.2.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	1	0	
5.13.2.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	4	
5.13.3.	" - нових матеріалів, з них:	1	0	2	
5.13.3.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	1	
5.13.3.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	1	0	0	
5.13.4.	" - сортів рослин та порід тварин, з них:	0	0	1	
5.13.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.13.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.13.5.	" - методів, теорій, з них:	6	7	8	
5.13.5.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	4	7	3	
5.13.5.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	2	0	0	
5.13.6.	" - інше*, з них: 	0	11	33	
5.13.6.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	6	
5.13.6.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	11	16	
5.14.	Впроваджено НТП  у виробництво, створеної у відповідні періоди, усього одиниць, в тому числі:	0	10	15	
5.14.1.	" - нової техніки, з них:	0	0	0	
5.14.1.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.14.1.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.14.2.	" - нових технологій, з них:	0	0	0	
5.14.2.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.14.2.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.14.3.	" - нових матеріалів, з них:	0	0	0	
5.14.3.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.14.3.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.14.4.	" - сортів рослин та порід тварин, з них:	0	0	0	
5.14.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.14.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.14.5.	" - методів, теорій, з них:	0	2	0	
5.14.5.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	2	0	
5.14.5.2.	    •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.14.6.	" - інше*, з них: 	0	8	15	
5.14.6.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.14.6.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	8	14	
5.15.	Впроваджено НТП  у навчальний процес, створеної у відповідні періоди, усього одиниць, в тому числі:	0	12	28	
5.15.1.	" - нової техніки, з них:	0	0	0	
5.15.1.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.15.1.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.15.2.	" - нових технологій, з них:	0	0	4	
5.15.2.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.15.2.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	4	
5.15.3.	" - нових матеріалів, з них:	0	0	0	
5.15.3.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.15.3.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.15.4.	" - сортів рослин та порід тварин, з них:	0	0	0	
5.15.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	0	
5.15.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.15.5.	" - методів, теорій, з них:	0	7	3	
5.15.5.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	7	3	
5.15.5.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
5.15.6.	" - інше*, з них:  	0	5	21	
5.15.6.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	2	
5.15.6.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	5	8	
6.	 Публікації, конференції, виставки   	 	 	 	
6.1.	Опубліковано монографій, усього одиниць, в тому числі: 	32	42	45	
6.1.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	6	9	9	
6.1.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	7	1	3	
6.1.3.	                                 -"-             друк. арк.:	467,7	776,5	777,7	
6.1.4.	             з них,  відповідно до вимог ВАК, усього одиниць: 	32	42	45	
6.1.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	6	9	9	
6.1.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	7	1	3	
6.1.4.3.	                                  -"-             друк. арк.:	467,7	776,5	777,7	
6.1.5.	             з них,  відповідно за кордоном, усього одиниць: 	0	0	3	
6.1.5.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	2	
6.1.5.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
6.1.5.3.	                                  -"-             друк. арк.:	0	0	26,6	
6.2.	Опубліковано підручників , всього одиниць:	2	4	6	
6.2.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	1	
6.2.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
6.2.3.	                                 -"-                  друк. арк:	43,5	80,0	86,1	
6.2.4.	     з них, з грифом МОН, усього одиниць:	2	4	6	
6.2.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	0	0	1	
6.2.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	0	0	0	
6.2.4.3.	                                  -"-             друк. арк.:	43,5	80,0	86,1	
6.3.	  Опубліковано  навчальних посібників, усього одиниць:	94	97	150	
6.3.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	12	4	0	
6.3.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	14	9	6	
6.3.3.	                                  -"-             друк. арк.:	666,1	597,9	1031,6	
6.3.4.	         з них:  із грифом МОН, усього одиниць:	12	12	17	
6.3.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	2	2	0	
6.3.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	3	5	2	
6.3.4.3.	                                  -"-             друк. арк.:	244,3	166,9	
272,3	
6.4.	Кількість публікацій (статей), усього одиниць:	1261	1646	1686	
6.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	88	91	72	
6.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	112	40	42	
6.4.3.	                                  -"-             друк. арк.:	418,0	450,7	487,6	
6.4.4.	         з них:  статей у  фахових виданнях України,  усього одиниць:	757	705	709	
6.4.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	66	91	70	
6.4.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	85	40	42	
6.4.4.3.	                                  -"-             друк. арк.:	300,3	269,1	308,0	
6.4.5.	           з них: статей у зарубіжних виданнях, усього одиниць:	49	57	63	
6.4.5.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	16	2	10	
6.4.5.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	4	0	6	
6.4.5.3.	                                  -"-             друк. арк.:	17,0	19,7	22,1	
6.4.5.4.	  в тому числі, у міжнародних науковометричних базах даних (Scopus, Webometrics та інші), усього одиниць:	0	48	56	
6.4.5.4.1.	   •  за кодом КПКВ 2201020	 	6	5	
6.4.5.4.2.	   •  за кодом КПКВ 2201040	 	4	1	
6.5.	Подано заявок на видачу охоронних документів, усього одиниць, у тому числі:	0	9	
15	
6.5.1.	" - в Україні, з них:	0	9	15	
6.5.1.1.	           • патентів на винаходи	0	0	3	
6.5.2.	" -  за кордоном, з них:	0	0	0	
6.5.2.1.	           • патентів на винаходи	0	0	0	
6.6.	Отримано охоронних документів, усього одиниць, у тому числі:	8	7	6	
6.6.1.	" - в Україні, з них:	8	7	6	
6.6.1.1.	           • патентів на винаходи	0	0	0	
6.6.2.	" -  за кордоном, з них:	0	0	0	
5.6.2.1.	           • патентів на винаходи	0	0	0	
6.7.	Кількість проданих ліцензій, усього одиниць	0	0	0	
6.8.	Кількість проведених наукових семінарів і конференцій, всього	
15	
20	
20	
6.8.1.	               з них:  міжнародних	5	9	9	
6.8.2.	               в т.ч.  які зареєстровані у МОН,  всього	8	14
	13	
6.9.	Кількість виступів у міжнародних наукових семінарах та конференціях за межами України, усього	0	35	27	
6.10.	Взято участь у виставках, всього :  у національних                           	12	10	14	
6.11.	                                                           у міжнародних	0	4	5	
6.12.	Кількість експонатів	55	57	66	
6.13.	Кількість договорів, угод, контрактів про науково-технічне міжвузівське співробітництво із зарубіжними партнерами	0	36	38	
7.	Інноваційна спрямованість результатів 	 	 	 	
7.1.	Кількість робіт прикладного спрямування (НДР), розпочатих за результами фундаментальних досліджень, усього одиниць	0	0	0	
7.2.	Кількість робіт прикладного спрямування (ДКР,ДТР), розпочатих відкритих за результами прикладних досліджень, усього одиниць	0	0	1	
7.3.	Кількість елементів інноваційної інфраструктури, створених на базі ВНЗ або за його участю (бізнес-інкубатори, технопарки, наукові парки), усього одиниць 	0	0	0	
8.	Наукова робота студентів				
8.1.	Кількість студентів денної форми навчання, усього осіб	6302	6306	6242	
8.2.	Кількість студентів, які беруть участь у виконанні НДДКР, усього осіб	3830	3903	
3314	
8.2.1.	               з них:   -  з оплатою із загального фонду бюджету	5	4	6	
8.2.2.	                           -  з оплатою із спеціального фонду 	4	1	4	
8.3.	Кількість студентів- учасників 2 туру олімпіад, усього осіб	34	35	57	
8.4.	Кількість переможців, які одержали нагороди за результатами 2 туру олімпіад, усього, в тому числі:	7	4	10	
8.4.1.	" - на міжнародних олімпіадах	0	0	
1	
8.5.	Кількість студентів – учасників підсумкових конференцій Всеукраїнських конкурсів студентських НДР	19	20	26	
8.6.	Кількість переможців Всеукраїнських конкурсів студентських НДР  	17	14	17	
8.7.	Кількість опублікованих статей за участю студентів, усього 	483	795	1121	
8.7.1.	                                                           з них: самостійно	93	645	846	
8.8.	Кількість студентів, які одержують стипендії Президента України 	4	4	4	
8.9.	Кількість студентів, які отримують інші стипендії та премії державного та регіонального рівнів	5	15	21	

  Примітка: Показники наукової діяльності ВНЗ та наукових установ за 2008-2009 рік не змінюються;
•	що саме створено – надати інформацію у примітках до таблиці

ПРИМІТКИ ДО ТАБЛИЦІ
П 5.13.6. 
	По НДР, які виконувалися у межах робочого часу викладачів, одержані такі результати:
–	розроблені рекомендації стосовно апеляції в адміністративно-юрисдикційному процесі, реєстраційного провадження за участю громадських організацій,  державного управління у сфері юридичної науки; адміністративно-деліктологічної характеристики особи, що вчинила адміністративні правопорушення (науковий керівник проф. Коломоєць Т.О.);
–	установлена залежність від сезону року кількісного складу та ступеня залучення імунокомпетентних клітин до захисту організму людини; наявність десинхронозу; малий функціональний резерв клітинної ланки вродженого імунітету мешканців регіону (науковий керівник проф. Колісник Н.В.);
–	визначені методологічні аспекти теорії економічних переваг регіонального розвитку в процесі глобалізації (науковий керівник доц. Прушківська Е.В.); 
–	визначені регіональні напрями ефективного розвитку продуктивних сил у ринкових умовах (науковий керівник доц. Топалов А.Д.);
–	розроблена методика розрахунку крайових задач з різними особливостями і програмна реалізація деяких із них (науковий керівник доц. Гребенюк С.М.);
–	розроблена методика діагностики професійних умінь та якостей майбутніх акторів. Виданий навчальний посібник із хореографії (науковий керівник  проф. Локарєва Г.В.);
–	розроблена фізіологічна модель оптимізації регуляції кардіореспіраторної системи спортсменів високої кваліфікації (науковий керівник доц.  Власенко К.Л.);
–	розроблений алгоритм моделювання структури квазікристалів та індиціювання дифракційних максимумів  (науковий керівник проф. Гіржон В.В.);
–	установлено доменну структуру в аморфних стрічках з гелікоїдальною магнітною анізотропією. Проаналізовано динаміку руху доменних стінок при перемагнічуванні (науковий керівник доц. Жметко Д.М.);
–	зроблений опис мовно-етнографічної характеристики Нижньої Наддніпрянщини. Виданий збірник наукових статей (науковий керівник проф. Чабаненко В.А.);
–	розроблено методику викладання іноземних мов на неспеціальних факультетах (науковий керівник доц.  Третьякова Т.А.). 
П. 5.13.6.1.
–	Розроблено систему фізіологічного моніторингу за станом здоров’я мешканців великого промислового регіону (науковий керівник проф. Маліков М.В.);
–	побудовані оптимальні моделі методологічних систем соціального пізнання, соціальної перспективи, соціального прогнозування, планування та управління  (науковий керівник проф. Воловик В.І.);
–	розроблена концепція модернізаційного розвитку України кінця ХХ – початку ХХІ ст. у контексті європейських та євразійських впливів (науковий керівник  проф. Турченко Ф.Г.); 
–	розроблена модель колективного уявлення про минуле, на підставі якої визначено механізм подолання атолерантних факторів співіснування етнічних та соціальних груп населення Степової України  (науковий керівник  проф. Турченко Ф.Г.);
–	побудована математична модель коливань тонкостінних конструкцій змінної жорсткості за координатами та часом (науковий керівник проф.  Грищак В.З.);
–	запропоновано наближений спосіб чисельного розв’язання інтегральних рівнянь (науковий керівник проф.  Грищак В.З.);
П  5.13.6.2.
–	Розроблено методику дискретизації конструкцій на скінченні елементи у формі шестигранників та методику розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів (науковий керівник проф. Гоменюк С.І.);
–	розроблений пакет прикладних програм у рамках програмного комплексу «МІРЕЛА+» (науковий керівник проф. Гоменюк С.І.);
–	розроблені концепції еволюційної динаміки інноваційної англомовної лінгвосфери, соціолінгвальної детермінації вербального втілення новітніх модусів антропного буття (наукові керівники: проф. Зацний Ю.А., проф. Манакін В.М.); 
–	розроблені методичні рекомендації щодо гірудології та гірудотерапії (науковий керівник проф. Фролов О.К.);
–	розроблені  рекомендації щодо покращення якості води за  хімічними, токсикологічними  та гідроекологічними показниками  (науковий керівник  доц. Дударєва Г.Ф.);
–	виконано ландшафтний проект озеленення лісопаркової зони (науковий керівник проф. Лях В.О.);
–	розроблені наукові рекомендації щодо технології вирощування мисливського фазана (науковий керівник доц. Корж О.П.);
–	підготовлений звіт про археологічні дослідження у Кам’янсько-Дніпровському районі (науковий керівник доц. Тощев Г.М.);
–	підготовлений звіт про археологічні дослідження на північній частині могильника на проспекті Радянський (околиця м. Запоріжжя) Запорізької області (науковий керівник доц. Тощев Г.М.);
–	розроблено 7 (сім) проектів організації і розвитку мисливських господарств Херсонської та Рівненської областей (науковий керівник  д-р біол. наук, доц. Домніч В.І.).
П 5.14.6.   
–	У межах робочого часу викладачів розроблені проекти законів про внесення змін та доповнень до КпАП України щодо розмірів адміністративних штрафів і  про внесення змін до КАС України стосовно строків провадження, які впроваджено  у діяльність Комітету з питань законодавчого забезпечення діяльності правоохоронних органів Верховної Ради України та Проекти висновків наукової експертизи стосовно проекту Закону України про внесення змін до КАС України щодо апеляції та наукової експертизи проекту Адміністративно-процедурного кодексу в частині різновидів  проваджень впроваджено у діяльність Комітету з питань законодавчого забезпечення діяльності правоохоронних органів Верховної Ради України (науковий керівник  проф. Коломоєць Т.О.).
П. 5.14.6.2.
–	Методику дискретизації конструкцій на скінчені елементи у формі шестигранників та методику розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів впроваджено у виробничо-підрядному підприємстві «Техелектропромремонт» (науковий керівник проф. Гоменюк С.І.);
–	   7 (сім) мисливських господарств Херсонської, Рівненської областей згідно з Законом України «Про мисливське господарство та полювання» отримали проект організації розвитку мисливського господарства, в якому визначені шляхи і засоби, що забезпечують вирішення завдань із раціонального використання угідь, охорони, використання та відтворення мисливського фонду. Результати, одержані в процесі мисливськоупорядкувальних робіт, впроваджені у виробничу діяльність цих господарств (науковий керівник  проф. Домніч В.І.);
–	   підготовлені рекомендації щодо покращення якості  води в ставках, які впроваджені у виробничу діяльність  фермерського господарства «Аграр» м. Запоріжжя (науковий керівник доц. Дударєва Г.Ф.);
–	   розроблені методичні рекомендації з надання науково-виробничих послуг щодо гірудології та гірудотерапії, які впроваджені у виробничу діяльність приватних підприємств (науковий керівник проф. Фролов О.К.);
–	   підготовлений звіт про археологічні дослідження у Кам’янсько-Дніпровському районі, який переданий до фондів  Інституту археології НАН України та Запорізького обласного краєзнавчого музею (науковий керівник доц. Тощев Г.М.);
–	   підготовлений звіт про археологічні дослідження на північній частині могильника на проспекті Радянський (околиця м. Запоріжжя) Запорізької області, який переданий до фондів  Інституту археології НАН України та Запорізького обласного краєзнавчого музею (науковий керівник доц. Тощев Г.М.);
–	   з надання науково-виробничих послуг з організації фазанарію  розроблені наукові рекомендації  щодо технології вирощування  фазана мисливського, які впроваджені у виробничу діяльність мисливського  господарства «Скіф»  Херсонської області (науковий керівник доц. Корж О.П.).;
–	   розроблений ландшафтний проект озеленення  лісопаркової  зони, який  впроваджено на території етносела Запорізької області (науковий керівник проф. Лях В.О.).
П. 5.15.6. 
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Основні напрямки реформування  законодавства України в контексті європейської інтеграції». Науковий керівник проф. Коломоєць Т.О. Отримані результати наукових досліджень стосовно апеляції в адміністративно-юрисдикційному процесі («Адміністративне право», «Адміністративне судочинство»); реєстраційного провадження за участю громадських організацій («Адміністративне право», «Адміністративна реформа в Україні»); державного управління в сфері юридичної науки («Адміністративне право»); адміністративно-деліктологічної характеристики особи, що вчинила адміністративні правопорушення («Адміністративне право», «Адміністративна відповідальність») - впроваджені в навчальний процес у ЗНУ, ЗЮІ, ДДУВС, Академії митної служби України, Національного гірничого університету, Одеського національного університету імені І.І. Мечникова;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Стан імунної системи мешканців м. Запоріжжя при патологічних станах різної етіології». Науковий керівник проф. Колісник Н.В. Установлена залежність від сезону року кількісного складу та ступінь залучення імунокомпетентних клітин у захист організму людини, наявність десинхронозу, малий функціональний резерв клітинної ланки вродженого імунітету мешканців регіону. Результати досліджень використано в нових розділах спецкурсів: «Методи лабораторної (клінічної) діагностики», «Клінічна біохімія»;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Використання економічних переваг регіону в процесі глобалізації соціального розвитку». Науковий керівник доц. Прушківська Е.В.  Визначені методологічні аспекти теорії економічних переваг регіонального розвитку в процесі глобалізації. Результати досліджень використано при викладанні дисциплін: «Економічна теорія», «Мікроекономіка», «Державне управління екологічною безпекою»;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Розробка регіональних напрямів ефективного розвитку продуктивних сил у ринкових умовах». Науковий керівник доц. Топалов А.Д. Визначені регіональні напрями ефективного розвитку продуктивних сил у ринкових умовах. Розроблені навчальні комплекси, які використовуються в навчальному процесі  та розміщені на сайті університету;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Чисельні та аналітичні методи розв’язання крайових задач.» Науковий керівник доц. Гребенюк С.М. Розроблена методика розрахунку крайових задач із різними особливостями і програмна реалізація деяких із них. Результати дослідження впроваджуються в навчальний процес у рамках курсу «Метод скінченних елементів» та при дипломному проектуванні;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів)  «Теоретично-методичні засади професійної підготовки сучасних акторських кадрів». Науковий керівник проф. Локарєва Г.В.  Розроблена методика діагностики професійних умінь та якостей майбутніх акторів. Виданий навчальний посібник з хореографії. Результати досліджень використовуються при викладанні навчальних курсів: «Соціально-психологічна реабілітація засобами музики», «Психологія творчості», «Психологія мистецтва» та на курсах підвищення кваліфікації із соціально-психологічної реабілітації засобами музики;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) 2009-2010 року для студентів протягом І та ІІ семестрів для спортсменів у різні періоди тренувального циклу». Науковий керівник доц. Власенко К.Л. Розроблена фізіологічна модель оптимізації регуляції кардіореспіраторної системи спортсменів високої кваліфікації. Результати дослідження використано в навчальному  процесі з дисципліни «Фізична реабілітація та фізіологія людини»;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів)  «Дослідження змін структурного стану та фізичних властивостей металевих сплавів під впливом імпульсної лазерної обробки». Науковий керівник проф. Гіржон В.В. Розроблено алгоритм моделювання структури квазікристалів та індиціювання дифракційних максимумів. За результатами досліджень виконано 2 магістерські роботи;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Процеси перемагнічування в матеріалах із гелікоїдальною магнітною анізотропією». Науковий керівник доц. Жметко Д.М. Установлено доменну структуру в аморфних стрічках з гелікоїдальною магнітною анізотропією. Проаналізовано динаміку руху доменних стінок при перемагнічуванні. За результатами досліджень виконано 2 магістерські та 3 дипломні роботи;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Мовно-етнографічна характеристика Нижньої Наддніпрянщини». Науковий керівник проф. Чабаненко В.А. Зроблений опис мовно-етнографічної характеристики Нижньої Наддніпрянщини. Виданий збірник наукових статей. Впроваджено в навчальний процес при викладанні курсу лекцій «Історія мовознавства»;
–	НДР (у межах робочого часу викладачів) «Розробка методики викладання іноземних мов на неспеціальних факультетах». Науковий керівник доц. Третьякова Т.А. Розроблено методику викладання іноземних мов на неспеціальних факультетах. Впроваджено в навчальний процес проектну методику вивчення іноземної мови та елементи методу активізації можливостей особистості та колективу.
П 5.15.6.1.
–	НДР № 2/09 «Удосконалення методології соціального пізнання, змісту та методики викладання філософії на гуманітарних факультетах ВНЗ». Науковий керівник проф. Воловик В.І.). Побудовані оптимальні моделі методологічних систем соціального пізнання, соціальної перспективи, соціального прогнозування, планування та управління. Результати досліджень використано при підготовці лекцій із соціальної філософії для студентів факультету соціології та управління;
–	НДР № 8/09 «Між Сходом і Заходом: особливості модернізаційних процесів в Україні (друга половина 80-х рр. ХХ ст. – 2008 р.). Науковий керівник проф. Турченко Ф.Г. Розроблена концепція модернізаційного розвитку України кінця ХХ – початку ХХІ ст. у контексті європейських та євразійських впливів. Результати досліджень використано шляхом розробки та оновлення лекційного і семінарського курсу з дисциплін: «Історія України», «Актуальні проблеми історії України», «Сучасна історіографія історії України», «Суспільно-політичний рух в Україні ХІХ- поч.. ХХІ ст.», «Міжнародні  зв’язки України ХХ - початок ХХІ ст.».
П 5.15.6.2.
–	НДР № 5/09 «Розробка методик та програмного забезпечення для розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів». Науковий керівник проф. Гоменюк С.І. Розроблено методику дискретизації конструкцій на скінченні елементи у формі шестигранників та методику розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів  Розроблений пакет прикладних програм у рамках програмного комплексу «МІРЕЛА+».  Результати досліджень використано в навчальному процесі в рамках курсу «Метод скінченних елементів»;
–	НДР № 10/10 «Прикладні аспекти дослідження словникового складу сучасної англійської мови в контексті міжкультурної комунікації». Наукові керівники: проф. Зацний Ю.А., проф. Манакін В.М. На основі комплексних, мультидисциплінарних досліджень здійснена теоретико-методологічна та дидактична обробка напрацьованої контент-бази емпіричного мовного матеріалу, що маніфестує найбільш показові тенденції динаміки словникового складу сучасної англійської мови в контексті міжкультурної комунікації. Результати досліджень використані в курсі лекцій «Основи неології», практичному курсі «Практика перекладу»;
–	госпдогоговірні роботи №№ 2/10, 8/10, 13/10 «Надання науково-виробничих послуг щодо гірудології та гірудотерапії». Науковий керівник проф. Фролов О.К. Результати досліджень бактеріостатичної дії екзогенних БАР медичної п’явки впроваджено в курс лекцій «Загальна цитологія», «Основи імунології» та практичних занять спеціалізації «Біохімія й імунологія»;
–	госпдогоговірні роботи №№ 128/07, 135/07, 142/08, № 150/08, 5/09, 10/09, 11/09 по впорядкуванню мисливських угідь. Науковий керівник доц. Домніч В.І. Розроблені шляхи і засоби, що забезпечують вирішення завдань із раціонального використання угідь, охорони, використання та відтворення мисливського фонду, які впроваджені в спецкурс «Мисливське упорядкування» та великий практикум з мисливствознавства студентів спеціальності «Біологія», спеціалізація «Мисливствознавство»;
–	госпдогоговірні роботи №№ 4/10, 5/10 «Надання науково-виробничих послуг щодо організації фазанарію та надання наукових рекомендацій щодо технології вирощування фазана мисливського». Науковий керівник доц. Корж О.П. Результати досліджень технології вирощування товарного молодняку, порядок отримання ремонтного молодняка та загально-технологічні рекомендації впроваджено в курс лекцій «Дичерозведення»;
–	госпдогоговірні роботи №№ 9/10, 12/10 Створення звітів для Зводу пам’яток історії та культури Запорізької області. Науковий керівник доц. Тощев Г.М. Результати археологічних досліджень, складання реєстру археологічних пам’яток, описи розкопаних матеріалів, фото та креслення впроваджено в спецкурси «Археологія» та «Охорона пам’яток історії»;
–	госпдогоговірна робота № 11/10 Надання рекомендацій щодо покращення якості води за хімічними, токсикологічними та гідроекологічними показниками. Науковий керівник доц. Дударєва Г.Ф. Результати досліджень якості води за показниками  впроваджено в курс лекцій «Гідрологія», «Фактори забруднення навколишнього середовища», «Основи загальної  екології та неоекології», «Хімічний аналіз якості води»;
–	госпдогоговірна робота № 1/10 «Розробка ландшафтного проекту озеленення лісопаркової зони етнографічного села». Науковий керівник проф. Лях В.О. Підбір асортименту деревно-чагарникових і трав’яних рослин, проектування насаджень та елементів ландшафтного дизайну, розробка рекомендацій з догляду за насадженням лісопаркової зони впроваджено  в спецкурси  «Ландшафтна архітектура», «Садово-паркове будівництво».
УЗАГАЛЬНЕНА ІНФОРМАЦІЯ ПРО НАУКОВУ ТА
НАУКОВО-ТЕХНІЧНУ ДІЯЛЬНІСТЬ У 2010 РОЦІ
Наукова діяльність - невід’ємна складова плідної роботи Запорізького національного університету, що забезпечує зростання його іміджу як провідного навчально-наукового центру Запорізького регіону та сприяє підвищенню рейтингу серед вищих навчальних закладів України, - здійснюється за такими напрямами:
-	фундаментальні дослідження з найважливіших природничих, суспільних і гуманітарних наук;
-	проблеми демографічної політики, розвитку людського потенціалу та формування громадянського суспільства;
-	збереження навколишнього середовища (довкілля) та сталий розвиток;
-	новітні біотехнології; діагностика і методи лікування найпоширеніших захворювань;
-	нові комп’ютерні засоби та технології інформатизації суспільства;
-	новітні технології та ресурсозберігаючі технології в енергетиці, промисловості та агропромисловому комплексі;
-	нові речовини і матеріали.
	Протягом звітного року в університеті виконувалось 11 комплексних науково-дослідних робіт, фінансування яких здійснювалося за рахунок видатків загального фонду державного бюджету в сумі 808,1 тис. грн., 20 госпдоговорів, обсяг надходжень від яких склав у 2010 році 114,2 тис. грн. та 69 науково-дослідних тем у межах робочого часу викладачів.
В університеті успішно функціонують науково-дослідний інститут козацтва та 11 навчально-науково-дослідних лабораторій, 4 з яких – у складі навчально-науково-виробничого комплексу «Екологія» й одна навчально-наукова лабораторія енергоефективності та енергозбереження, яка створена в жовтні 2010 р.
До навчально-науково-виробничого комплексу «Екологія» входять: ЗНУ; ВАТ «Запоріжсталь»; Запорізький обласний державний проектно-технологічний центр родючості ґрунтів та екології продукції Міністерства Аграрної політики України; Центральний інститут механізації тваринництва Української Академії аграрних наук.
Обсяг фінансування науково-дослідних робіт (які виконуються в навчально-науково-дослідних структурних підрозділах науково-дослідного сектора) зі спеціального фонду університету (за КПКВ 2201160) у 2010 році складав 594, 2 тис. грн. 
Крім того, з листопада 2010 року продовжувалось виконання проекту «Реакція пилку деревних рослин in vitro та in vivo на сполуки свинцю та фтору» (науковий керівник доцент ПересипкінаТ.М.) з обсягом фінансування 40 тис. грн. за рахунок отриманого гранту Державного фонду фундаментальних досліджень.
У звітному році Запорізьким національним університетом було отримано: грант від  міжнародного фонду «Відродження» на проведення наукової конференції «Соціальні комунікації сучасного світу» у сумі: 31,1 тис. грн. та грант від української мережі енергетичних інновацій Greencubator у сумі: 3,0 тис. грн. на проведення міжнародної конференції «Енергоефективні університети».
Упродовж 2010 року в університеті 4 молодих вчених отримували стипендії для молодих вчених на загальну суму  22,2 тис. грн.
Таким чином, на розвиток науки в університеті у 2010 році надійшло фінансування за всіма джерелами  на загальну суму:  1млн 612,8  тис. грн.
Чисельність штатних працівників, які виконують науково-дослідні роботи і безпосередньо беруть участь у створенні науково-технічної продукції, склала у 2010 році  608 осіб, з них 53 доктори наук і 383 кандидатів наук.
У поточному році науковці ЗНУ брали участь у національних конкурсах наукових проектів: на здобуття Премій імені видатних учених України; на здобуття Золотої медалі імені В.І.Вернадського НАН України; конкурсі (Ф41) спільних проектів Державного фонду фундаментальних досліджень (ДФФД) і Білоруського республіканського фонду фундаментальних досліджень (БФФД) на 2011-2012 роки; конкурсі (Ф40) спільних проектів ДФФД і Російського фонду фундаментальних досліджень (РФФД); конкурсі наукових проектів на здобуття ґрантів Президента України для підтримки наукових проектів докторів наук, оголошений Державним фондом фундаментальних досліджень; конкурсі науково-технічних проектів з розроблення найважливіших новітніх технологій за державним замовленням на 2011 рік, оголошений МОН України; конкурсі проектів наукових досліджень і розробок, що виконуватимуться за рахунок видатків загального фонду державного бюджету МОН України, починаючи з 2011 р., на який подано 11 проектів, 7 із них рекомендовано до виконання.
У рамках Договору про співпрацю з Дніпровським регіональним центром інноваційного розвитку університетом було запропоновано 11 інноваційних проектів, два з яких увійшли до бази даних Державного агентства України з інвестицій та розвитку. Ще 7 інноваційних проектів подано до Запорізької обласної державної адміністрації для розміщення у вітчизняних і міжнародних базах даних з метою ефективного пошуку інвесторів та створення умов для їх зацікавлення в реалізації цих проектів. З метою можливої комерціалізації наявних науково-технічних та інноваційних розробок у вітчизняну промисловість Запорізьким національним університетом подано заявку на приєднання до Національної мережі трансферу технологій. 
	Активно ведеться наукова співпраця Запорізького національного університету з науковими установами Національної академії наук, зокрема, в університеті функціонують: Запорізьке відділення Інституту української археографії та джерелознавства ім. М. С. Грушевського НАН України; Відділення Інституту історії України НАН України; Південно-український історико-дериватологічний центр Інституту української мови НАН України.
У 2010 році укладені 3 договори про наукове співробітництво: з ВАТ “Павлоградхіммаш” (м. Павлоград Дніпропетровської обл.), ТОВ “Екопом” (м. Запоріжжя), Азово-Сиваським природним національним парком ( м. Генічеськ Херсонської обл.)
За результатами наукової роботи університету в 2010 році опубліковано 1993 роботи, з яких: монографій – 45; підручників та навчальних посібників – 156, з них 23 із грифом МОН України; методичних рекомендацій – 106, статей у фахових наукових виданнях – 772, з них 63 – у міжнародних, нефахових - 273. Ведеться облік публікацій викладачів у наукових журналах з імпакт-фактором та за наукометричною системою «SCOPUS».
Запорізьким національним університетом видається 13 наукових фахових збірників, з яких у 2009-2010 навчальному році перереєстровано 8 та зареєстровано вперше 3 нових видання, а саме: «Вісник Запорізького університету», серії: «Економічні науки», «Юридичні науки», «Фізичне виховання та спорт». Крім того, в університеті видаються наукові збірники «Соціальна перспектива і регіональний розвиток: філософія, політика, соціологія», «Вісник Запорізького осередку вивчення української діаспори» та електронне видання «Актуальні питання біології, екології та хімії».
У 2010 році університет став організатором і провів 20 наукових міжнародних, всеукраїнських та регіональних конференцій.
Науковцями університету зроблено 1115 наукових доповідей (опубліковано - 641) на міжнародних, всеукраїнських та міжвузівських конференціях.
Університет брав участь у щорічних виставкових акціях “Барвиста Україна”, на виставках наукових досягнень в Україні, в Запорізькій торгово-промислові палаті, де представляв свої наукові розробки.
У 2010 році отримано знак для товарів та послуг Запорізького національного університету, 5 патентів на корисні моделі, рішення про відповідність винаходу умовам патентоздатності за результатами кваліфікаційної експертизи, 2 висновки про видачу патентів на корисну модель та повідомлення про прийняття рішення про виникнення майнових прав на сорт рослини. Подано 3 заявки на видачу патентів на винаходи, 11 заявок на видачу патентів на корисні моделі та заявку на реєстрацію сорту рослин.
У Запорізькому національному університеті функціонують докторантура з 12 спеціальностей, де проходять підготовку 10 докторантів та аспірантура з 44 спеціальностей (в т.ч. 1 одноразова), в якій навчається 201 аспірант.
Протягом звітного року в університеті значно активізувалася робота із захисту дисертацій: підготовлено і захищено 5 докторських і 76 кандидатських дисертацій. У ЗНУ функціонує 4 спеціалізовані вчені ради по захисту дисертацій на здобуття наукового ступеня кандидата наук з 5 спеціальностей: 01.02.04 – Механіка деформівного твердого тіла, 01.05.02 – Математичне моделювання та обчислювальні методи, 07.00.01- Історія України, 09.00.03 – Соціальна філософія та філософія історії, 10.02.01 – Українська мова». За звітний період у спеціалізованих вчених радах ЗНУ захищено 21 кандидатську дисертацію.
Науково-дослідна робота студентів у Запорізькому національному університеті є однією з найважливіших форм навчально-виховного процесу. Наукові лабораторії, гуртки, проблемні групи, Наукове товариство студентів та аспірантів ЗНУ, студентські наукові конференції, олімпіади, конкурси, круглі столи –  спрямовані на залучення студентів до активної наукової діяльності. У ЗНУ діє 86 гуртків та студентських наукових проблемних груп, у роботі яких беруть участь 753 студентів.
У 2010 році 57 студентів ЗНУ вийшли в другий тур Всеукраїнської студентської олімпіади, 9 з них зайняли призові місця. У Всеукраїнському конкурсі студентських наукових робіт перемогли 17 студентів ЗНУ з 86 учасників, рекомендованих до участі в другому етапі.
За наказом Міністерства освіти і науки України ЗНУ був призначений базовим з проведення Всеукраїнських студентських олімпіад зі спеціальностей «Економічна кібернетика» та «Фізика» і Всеукраїнського конкурсу студентських наукових робіт з напрямку «Бухгалтерський облік, аналіз і аудит», які було проведено на високому рівні.
У 2010 році 33 студентських наукових роботи було подано на конкурс Запорізької обласної державної адміністрації для обдарованої молоді з галузі «Наука». Переможці визначалися в 11 номінаціях, в 4 з яких пермогли студенти Запорізького національного університету.
У 2010 році на базі ЗНУ проведено 8 Всеукраїнських та регіональних студентських наукових конференцій. З доповідями та повідомленнями на міжвузівських, регіональних, всеукраїнських і міжнародних конференціях виступили 1542 студенти.
Протягом 2010 року опубліковано 1121 студентських наукових робіт (тези та статті), з яких 275 у співавторстві з викладачами.
Активно діє Наукове товариство студентів та аспірантів, яке буле створено у 2010 році на базі Наукового студентського товариства. У звітному році товариством було організовано і проведено понад 133 наукових заходів.
У 2010 році отримано патент на корисну модель за участю студентів  та подано 3 заявки на корисні моделі.
Протягом року 4 студенти ЗНУ одержували стипендію Президента України, 1 – стипендію Верховної Ради України, 3 – стипендію Кабінету Міністрів України, 2 – стипендію Запорізької обласної державної адміністрації, 2 – стипендію Запорізької обласної ради, 2 – стипендію Запорізької міської ради в номінації «Молодий учений»; 4 студенти премійовано за перемогу в конкурсі Запорізької обласної державної адміністрації для обдарованої молоді в галузі «Наука»; 7 студентів отримали стипендію за стипендіальною програмою фонду Віктора Пінчука «Завтра. UA».
У 2010 році одержано Грант Президента України для обдарованої молоді для реалізації проекту «Голодомор 1932-1933р.р. на території Запорізької області: свідчення очевидців» обсягом фінансування 58 тис. грн. 
	У міжнародній сфері Запорізький національний університет протягом 2010 року підтримував партнерські зв’язки з вищими навчальними закладами та установами Німеччини, США, Росії, Франції, Нідерландів, Польщі, Словаччини, Болгарії, Азербайджану, Ірландії, Угорщини. Кількість міжнародних угод зросла з 36 у 2009 році до 38 у 2010.
	У звітному році набула подальшого розвитку програма подвійного магістерського диплому спільно з Університетом дю Мен (м. Ле Ман, Франція). У 2010-2011 навчальному році до магістратури Університету дю Мен направлено три випускники біологічного та економічного факультетів, двоє з них вибороли стипендію на навчання, а випускник фізичного факультету після закінчення вищевказаної магістратури отримав стипендію на продовження навчання в аспірантурі одного з французьких вишів. У рамках угоди про співробітництво в галузі філологічних наук, укладеної 2010 року, 12 студентів факультету іноземної філології відвідали мовні курси  в Університеті дю Мен.
	У рамках угоди про організацію спільних літніх шкіл з орієнталістики та українознавства, укладеної 2009 року з Бакинським слов’янським університетом (Азербайджан), на базі ЗНУ проведено Першу літню школу з українознавства, яку відвідали 6 студентів названого вишу. 
	Позитивна динаміка спостерігається у сфері вихідної академічної мобільності, загальні показники якої у 2010 році становлять 135 осіб для студентів і 70 – для викладачів. 39 викладачів і студентів вибороли персональні гранти на наукові дослідження та участь у міжнародних конференціях, 23 фахівці і 40 студентів пройшли довгострокові стажування або частковий курс навчання у зарубіжних ВНЗ. У рамках проекту ТЕМПУС «Контроль якості організації освіти» 5 співробітників ЗНУ пройшли тематичні тренінги в партнерських вишах Німеччини, Нідерландів, Іспанії та Польщі. На підставі угоди про співробітництво в галузі слов’янської філології з університетом ім. Паїсія Хілендарського (Болгарія) 10 студентів філологічного факультету ЗНУ пройшли лінгвокультурологічну практику в Болгарії. У рамках довготривалого співробітництва із Вроцлавським університетом (Польща) 10 студентів-полоністів відвідали мовні курси в партнерському виші в Польщі, а троє магістрантів ЗНУ були зараховані на семестровий курс навчання. 40 студентів спеціальності «Туризм і готельне господарство» пройшли виробничу практику у готелях Туреччини та Єгипту. У 2010 році у лавах студентів ЗНУ – стипендіат Американської ради академічних обмінів IREX за програмою UGRAD та переможець Міжнародної екологічної олімпіади ISWEEP (США). За результатами конкурсного відбору студент факультету менеджменту представляв ЗНУ на 63-й сесії європейського молодіжного парламенту в м. Тромсо (Норвегія).
	Протягом року університет відвідали 76 іноземних гостей, у тому числі Надзвичайний і Повноважний Посол Фінляндії, Генеральний консул ФРН у м. Донецьк, аташе з питань освіти і культури Посольств Франції та Сполучених Штатів тощо. У 2010 році в університеті на довгостроковій основі працюють запрошений лектор з університету м. Чикаго (США) та волонтер Корпусу миру. 
	З метою подальшої інтернаціоналізації університету 2010-2011 навчальний рік було оголошено Роком мовної підготовки, у рамках якого в 2010 році університет провів два масштабні семінари для викладачів іноземної мови вищих і середніх навчальних закладів за підтримки Британської ради та університету м. Кембридж, а також здобув право на проведення тестувань на міжнародний сертифікат з англійської мови IELTS. 
	Велика увага приділялась участі ЗНУ в міжнародних програмах співробітництва. Протягом 2010 року університет був задіяний у 22  міжнародних проектах за такими напрямками, як філологічні, суспільні, юридичні науки, університетське стратегічне планування, журналістика із загальним обсягом надходжень близько 500 000 гривень.

визначні результати фундаментальних досліджень у галузі
природничих, суспільних і гуманітарних наук, 
зокрема наукові досягнення світового рівня 
(виконані тільки за кошти держбюджету)

НДР № 1/10 «Фізичні основи формування квазікристалічних структур у сплавах на основі алюмінію при лазерному легуванні»
Науковий керівник: д-р фіз.-мат. наук, проф. Гіржон В.В.
Досліджено формування структурно-фазового стану в процесі твердіння сплавів, розподіл мікротвердості в структурних складових. Установлені закономірності формування мікроструктури квазікристалічних сплавів при твердінні розплаву. Показано, що в сплавах наявні оболонко-подібні структури, які обумовлені протіканням перитектичних реакцій при твердінні розплавів. Запропонований новий метод моделювання оберненої квазікристалічної  гратки із декагональною симетрією. Метод може знайти застосування для індексації дифракційних максимумів від квазікристалічних фаз та для ідентифікації відповідних рефлексів на рентгенограмі.
Опубліковано одну статтю в журналі з імпакт-фактором. Результати досліджень апробовані на 3-х конференціях. У рамках науково-дослідної роботи виконано 5 магістерських та 6 дипломних робіт. Розроблені нові розділи спецкурсу «Лазерна обробка матеріалів».

НДР № 2/09 «Удосконалення методології соціального пізнання, змісту та методики викладання філософії на гуманітарних факультетах ВНЗ».
Науковий керівник: д-р філос. наук, проф. Воловик В.І.
Проаналізовано специфіку соціального пізнання та експліковано зміст принципу єдності теорії та практики. Побудовані оптимальні моделі методологічних систем соціального пізнання, визначення соціальної перспективи, соціального прогнозування, планування та управління.
Одержані результати покладені в основу методичних рекомендацій та матеріалів для аспірантів і здобувачів з підготовки до складання кандидатського мінімуму зі спеціальності 09.00.03 «Соціальна філософія та філософія історії».
За результатами досліджень захищено 3 кандидатські дисертації, підготовлено 10 дипломних робіт (з них 5 – магістерських). Опубліковано 12 фахових статей, підготовлено текст монографії «Соціальна філософія».

НДР № 3/09 «Розвиток аналітико-чисельних методів у проблемі стійкості та коливань неоднорідних конструкцій будівельної та аерокосмічної техніки з використанням комп’ютерної алгебри».
Науковий керівник: д-р техн. наук, проф. Грищак В.З.
Запропоновано наближений аналітичний розв’язок задачі про поведінку ортотропної циліндричної оболонки з параметрами маси, залежними від часу, при комбінованому термосиловому динамічному зовнішньому навантаженні. На базі комп’ютерної алгебри із застосуванням програмного комплексу «Mathematica» надано в окремих випадках чисельний аналіз впливу параметрів оболонки та зовнішнього навантаження на характер деформування ортотропної конструкції.
За результатами досліджень  опубліковано 2 фахові статті, виконано 4 дипломні та 6 курсових робіт. Результати досліджень апробовано на 2-х міжнародних конференціях.

НДР № 4/09 «Вивчення ролі судинного ендотелію в забезпеченні адаптації організму до систематичних навантажень».
Науковий керівник: д-р біол. наук, проф. Маліков М.В.     
Уперше показано, що процес довготривалої адаптації організму до фізичних навантажень супроводжується значними змінами в стані судинного ендотелію та системи синтезу оксиду азоту і це стає причиною відповідних адекватних морфофункціональних змін з боку систем центральної та периферичної гемодинаміки, які забезпечують необхідний рівень адаптації тренованого організму й адекватний рівень його фізичної працездатності та аеробної потужності.
Уперше показано, що в тренованих осіб, незалежно від статі, домінуюче значення в забезпеченні необхідного рівня оксиду азоту має окислювальний конститутивний шлях перетворення L-аргініну за участю кальційзалежної конститутивної NO-синтази (насамперед, ендотеліального походження) та відновлювальний реутилізаційний шлях синтезу оксиду азоту за участю нітратредуктази при достатньо високому рівні інтенсивності аргіназного шляху метаболізму L-аргініну.
Отримані матеріали є не тільки суттєвим доповненням до існуючих теоретичних відомостей, але і базою для створення науково обгрунтованої біохімічної корекції процесу довготривалої адаптації організму до систематичних фізичних навантажень значного об’єму та потужності.
За результатами науково-дослідної роботи захищено 1 кандидатську дисертацію, підготовлено 1 монографію, 17 статей у фахових виданнях, 19 тез Міжнародних конгресів та науково-практичних конференцій.

НДР № 6/09 «Синтез та властивості гетерилгідразонів біогенних оксосполук».
Науковий керівник: д-р фарм. наук, проф. Омельянчик Л.О.
Розроблені нові методи синтезу невідомих раніше сполук: синтез хінолін-2(4)-ілгідразонів а-кетоглутарової кислоти та їх солей. Вивчено фізико-хімічні константи синтезованих сполук. Проведено комп’ютерний прогноз біологічної активності синтезованих сполук. Дані комп’ютерного прогнозу показують, що синтезовані похідні хіноліну перспективні як потенційні біорегулятори із широким спектром біологічної дії, яка визначається як природою оксикислоти в залишку гідразонного фрагменту, так і характером субстієнтів у хіноліновому циклі.
 За результатами досліджень захищено 1 кандидатську дисертацію, виконано 4 магістерські, 3 дипломні, 8 бакалаврських, 7 курсових робіт. Опубліковано 3 статті, одержаний 1 патент на корисну модель. Результати досліджень апробовані на 3-х наукових конференціях.
Використовуються  при проведенні лабораторних занять з дисципліни «Біотехнологія».
НДР № 8/09 «Між Сходом і Заходом: особливості модернізаційних процесів в Україні (друга половина 1980-х-2008 рр.)».
Науковий керівник : д-р іст. наук, проф. Турченко Ф.Г.
Розроблено концепцію модернізаційного розвитку України кінця ХХ – початку ХХІ ст. у контексті європейських та євразійських впливів. Визначено основні моделі геополітичних впливів на українську модернізацію кінця ХХ – початку ХХІ ст. Визначено основні підходи до розуміння концепції «національна ідентичність» Проведено порівняльний аналіз впливу європейських геополітичних та соціокультурних впливів на модернізаційні процеси в Україні у східних та західних регіонах. Розкрито соціокультурну парадигму націотворення в історіографії. Виділено характеристики регіонів, що найбільш відрізняються, та процеси самоідентифікації їхніх мешканців. Визначено вплив європейських демократичних цінностей на програмні положення українських національно-демократичних партій кінця 80-х початку       90-х рр. ХХ ст.
За результатами НДР опубліковано 9 фахових статей, видано підручник для 10 класу загальноосвітніх навчальних закладів з історії України (гриф МОН України), захищена 1 кандидатську дисертацію. Результати дослідження використані при підготовці 12 курсових, 4 кваліфікаційних робіт  бакалавра,	2 дипломних робіт спеціаліста і 1 дипломної роботи магістра, а також у навчальному процесі на кафедрі новітньої історії України шляхом розробки й оновлення лекційного і семінарського курсів з дисциплін: «Історія України», «Актуальні проблеми історії України», «Сучасна історіографія історії України», «Суспільно-політичний рух в Україні ХІХ- поч. ХХІ ст.», «Міжнародні  зв’язки України ХХ - поч. ХХІ ст.».

НДР № 11/10 «Методи нелінійної динаміки, принципи симетрії та дискретні еволюційні моделі пошуку оптимальних рішень в умовах невизначеності».
Науковий керівник: д-р фіз.-мат. наук, проф. Перепелиця В.О.
	Розроблено та апробовано прогнозну модель ряду динаміки, яка базується на використанні однорідної структури. Розроблено універсальну еволюційно-фрагментарну модель для пошуку оптимальних розв’язків дискретних оптимізаційних задач із фрагментарною структурою. Розроблено методичний підхід до оперативного планування при управлінні продуктовою програмою підприємств з урахуванням екологічної ефективності, побудовано економіко-математичну модель оптимізації персоналу підприємства. Розроблено методи прогнозування, що базуються на використанні інструментарію дискретної нелінійної динаміки та, зокрема, ідеях штучного інтелекту.
Опубліковано 5 монографій, 18 статей, захищено 2 докторські дисертації, взято участь у 20 конференціях та семінарах, з них 14 - міжнародних. Матеріали досліджень використано в навчальному процесі при викладанні 3 курсів лекцій («Методи оптимізації», «Методи оптимізації та дослідження операцій», «Моделювання економічної динаміки») та 4 спеціальних курсів («Методи прийняття фінансових рішень», «Еволюційні моделі», «Моделі фінансових ринків», «Аналіз часових рядів»).

КОРОТКИЙ ОПИС ПЕРСПЕКТИВНИХ ПРИКЛАДНИХ ДОСЛІДЖЕНЬ, ОБГРУНТУВАННЯ ЩОДО НЕОБХІДНОСТІ ЇХ ФІНАНСОВОЇ ПІДТРИМКИ

	НДР №7 /09 «Біотехнологія перспективних кільчеців з вивченням імунотропної дії їх біологічно активних речовин розробленими новітніми імуногенезними методами».

Науковий керівник: д-р мед. наук, проф. Фролов О.К.

Розроблені концепція філогенетичної переваги природних комплексів біологічно-активних речовин над їх окремими компонентами, а також синтетичними речовинами, та концепція механізмів імунотропної дії гірудотерапії у хворих. Удосконалено баночну технологію медичної п’явки і контейнерну технологію каліфорнійського червоного хробака. Визначений вплив гірудотерапії на підвищення продуктивності і репродуктивності у господарських тварин.
За результатами наукових досліджень опубліковано 3 статті, виконано 5 курсових, 5 бакалаврських, 4 дипломних і 2 магістерські роботи. Результати досліджень апробовані на 3-х науково-практичних конференціях. Планується впровадження результатів досліджень у клінічну лабораторію Запорізької академії післядипломної освіти, а також у Запорізькому державному медичному університеті.
Науково-дослідна робота закінчена, але наукові дослідження будуть продовжені при виконанні НДР «Вивчення бактеріотропної та імунотропної дії біологічно активних речовин екологічних форм медичної п’явки» (науковий керівник проф. Фролов О.К.), яка за результатами конкурсного відбору наукових проектів за рахунок видатків загального фонду державного бюджету буде фінансуватися починаючи з 2011 року.

	НДР № 12/09 «Акмеологічний підхід до професійної підготовки майбутнього вчителя».

Науковий керівник: д-р пед. наук, проф. Іваницький О.І.

Визначено систему принципів, на яких ґрунтується акмеологічний підхід до підготовки майбутнього вчителя фізики. Показано, що психолого-педагогічні особливості взаємодії викладача та майбутніх учителів фізики в контексті акмеологічного підходу визначаються принципом психосоціального дослідження. Виявлено умови ефективного застосування технології контекстного навчання майбутніх учителів фізики. Розроблено дві акмеологічні технології професійної підготовки майбутніх фахівців: акмеологічну технологію ігрового навчання в системі підготовки вчителя фізики та акмеологічну технологію формування управлінських умінь майбутнього вчителя фізики. Визначено умови для реалізації методики формування в студентів культури Інтернет-комунікації: раціональний добір навчального матеріалу, комплексне й творче застосування інформаційно-комунікативних технологій, ефективних методів і прийомів, спрямованих на його засвоєння, вибір оптимального їх поєднання з урахуванням особливостей студента, групи.
На базі ЗОШ № 91 м. Запоріжжя апробовано методику проектування акметехнологій  у процесі навчання вчителів з метою проведення науково-методичного дослідження. Експеримент засвідчив, що якість та ефективність навчально-методичної підготовки вчителів на акмеологічній основі суттєво підвищилися.  Результати досліджень  також апробовано на  3х Всеукраїнських конференціях,  використано при виконанні курсових та дипломних робіт.
Опубліковано вісім статей. Необхідна фінансова підтримка для подальшої реалізації результатів досліджень, які планується використати і ввести в програми удосконалення вчителів-практиків на курсах підвищення кваліфікації при обласних інститутах післядипломної педагогічної освіти, впровадити на курсах підготовки вчителів у Запорізькому інституті післядипломної педагогічної освіти.
НДР № 10/10 «Прикладні аспекти дослідження словникового складу сучасної англійської мови в контексті міжкультурної комунікації».

Наукові керівники: д-р філол. наук, проф. Зацний Ю.А.;  
                                    д-р філол. наук, проф. Манакін В.М.

На основі комплексних, мультидисциплінарних досліджень здійснено теоретико-методологічну та дидактичну обробку напрацьованої контент-бази емпіричного мовного матеріалу, що маніфестує найбільш показові тенденції динаміки словникового складу сучасної англійської мови в контексті міжкультурної комунікації. Розроблені концепції еволюційної динаміки інноваційної англомовної лінгвосфери, соціолінгвальної детермінації вербального втілення новітніх модусів антропного буття. Розроблені критерії ідентифікації проблем англо-української міжкультурної комунікації з огляду на паралельну динаміку лексико-фразеологічних конструктів відповідних мов.
За результатами досліджень опубліковано 3 монографії, навчальний посібник «Практика перекладу», 13 фахових статей, захищено 4 кандидатські дисертації. Результати досліджень апробовані на 10 наукових конференціях міжнародного та всеукраїнського рівня.
Результати досліджень використані в курсі лекцій «Основи неології», практичному курсі «Практика перекладу».
У 2011 р. планується впровадити методологію та методику усунення міжкультурних комунікативних лакун при розробці навчальних технологій та програм із теорії мовної комунікації, теорії та практики перекладу, лінгвістичної інтерпретації тексту, лінгвокраїнознавства, порівняльного мовознавства у вищій школі. Результати наукових досліджень будуть застосовані у викладацькій практиці. Необхідна фінансова підтримка для впровадження результатів досліджень у ВАТ «Інтурист-Запоріжжя» (підготовка гідів-перекладачів, фахівців із синхронного перекладу).

КОНКУРЕНТОСПРОМОЖНІ ПРИКЛАДНІ РОЗРОБКИ ТА НОВІТНІ ТЕХНОЛОГІЇ ЗА ПРІОРИТЕТНИМИ НАПРЯМАМИ РОЗВИТКУ НАУКИ І ТЕХНІКИ

НДР № 5/09 «Розробка методик та програмного забезпечення для розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів»

Науковий керівник: д-р техн. наук, проф. Гоменюк С.І.

На основі енергетичного критерію узгодження запропоновано співвідношення для отримання низки пружних сталих композиційного матеріалу. Розроблено методику розрахунку композиційних конструкцій в умовах в’язкопружного деформування на основі моментної схеми скінченного елементу. Розроблено методику отримання матриці жорсткості просторово-часового скінченного елементу для в’язкопружного композиційного матеріалу. В’язкопружні властивості матеріалу описуються спадковою теорією Больцмана-Вольтерра з експоненційним спаданням пружних властивостей. Матриця жорсткості реалізована у вигляді пакету прикладних програм у рамках програмного комплексу «МІРЕЛА +».
За результатами НДР опубліковано 7 фахових статей, підготовлено до друку монографію «Аналітичні та чисельні методи розв’язку гумових деталей»,  виконано 4 дипломні та 3 курсові роботи. Результати роботи були апробовані на 6 наукових конференціях, підготовлено 2 кандидатські дисертації. Результати науково-дослідної роботи використані в навчальному процесі при викладанні курсу «Метод скінчених елементів». Методика  дискретизації конструкцій на скінченні елементи у формі шестигранників та методика розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів впроваджені у виробничо-підрядному підприємстві «Техелектропромремонт». У розробці програмного комплексу зацікавлені ВАТ «Мотор-Січ», ВАТ «Запоріжтрансформатор», шинний завод «Росава» (м. Біла Церква), ВАТ «Дніпрошина» (м. Дніпропетровськ), відділ механіки еластомірних конструкцій Інституту геотехнічної механіки НАН України (м. Дніпропетровськ) та ін.

інформація про діяльність структурного підрозділу з комерціалізації науково-технічних розробок

У Запорізькому національному університеті питання комерціалізації науково-технічних розробок належить до компетенції служби з питань інтелектуальної власності, на яку покладено функції комерціалізації, залучення інвестицій, співробітництво з підприємствами і суб’єктами наукової та науково-технічної діяльності. У вересні 2010 року керівник служби  пройшов підготовку за програмою навчального семінару фахівців підрозділів з інтелектуальної власності вищих навчальних закладів «Трансфер технологій у контексті комерціалізації об’єктів права інтелектуальної власності вищих навчальних закладів» у м. Київ.
Запорізький національний університет станом на 01.01.11 р. має: знак для товарів та послуг; свідоцтво про державну реєстрацію сорту рослин; 2  свідоцтва про реєстрацію виключної правомочності університету на твори науки; 2 свідоцтва про реєстрацію авторського права на твір та 2 рішення про реєстрацію договору, який стосується права авторів; 26  діючих патентів України на винаходи та корисні моделі.
Наукові розробки університету експонувалися на виставках: «Барвиста Україна» м. Київ, на IV Міжнародному інвестиційному форумі - 2010 у  Запорізький торгово-промисловій палаті та інших.
Для формування бази даних інвестиційних та інноваційних програм і проектів, що потребують залучення інвестицій, з Дніпровським регіональним центром інноваційного розвитку укладений договір про співробітництво і направлено 7 інноваційних проектів, а саме:
–	проект: «Дворівнева інформаційна система неперервного управління показниками поточного та підсумкового контролю знань у ВНЗ». Науковий керівник доц. Козін І.В. Метою проекту є створення універсальної автоматизованої дворівневої системи неперервного обліку і контролю показників успішності студентів ВНЗ. На першому рівні (в деканатах ВНЗ) буде впроваджена база даних, яка містить всю необхідну інформацію для організації контролю знань (навчальні і робочі плани, списки студентів, відомості тощо). На верхньому рівні буде проводитися аналіз первинної інформації та формуватимуться рейтингові оцінки для студентів, кафедр, факультетів і викладачів. У системі передбачається можливість використання різних методів розрахунку рейтингової оцінки. У перспективі - створення бази знань, що дасть можливість формувати рекомендації з поліпшення якості процесу навчання;
–	проект: «Створення та розвиток технологічних парків у Запорізькому регіоні». Науковий керівник проф. Череп А.В. Метою проекту є розробка теоретико-методичних й організаційних положень і практичних рекомендації щодо об’єднання підприємств машинобудівної галузі Запорізького регіону та наукових установ в інноваційну структуру – технологічний парк – задля формування сприятливих передумов для максимальної співпраці науки з виробництвом і розвитку регіонального науково-виробничого та соціально-економічного потенціалу. Результатом виконання проекту має бути створення інноваційної структури – технологічного парку – за участю підприємств машинобудівної галузі Запорізького регіону. До складу основних учасників технопарку пропонуємо включити: ЗАТ «Запорізький автомобілебудівний завод», ВАТ «Мотор Січ», ВАТ «Запоріжтрансформатор», ДП «ЗМКБ «Прогрес», Торгово-промислову палату м. Запоріжжя. Реалізація зазначеного проекту в перспективі дасть можливість нарощувати обсяги виробництва інноваційної продукції, оновлювати технологічну базу, розширювати асортимент і підвищувати якість продукції, освоювати нові ринки збуту, тим самим зміцнюючи соціально-економічний і технічний потенціал Запорізького краю та України;
–	проект: «Розробка та впровадження лікувально-профілактичного біотехнологічного комплексу «Медична п’явка – копитні»». Науковий керівник  проф. Фролов О.К. Запропонований комплекс має на меті підвищення резистентності імунітету господарських копитних тварин до інфекцій (пріонів, вірусів, бактерій), інвазій (найпростіших, гельмінтів, грибів), а також до технічних негативних чинників (забруднення довкілля та ін.) шляхом застосування комплексної гірудотерапії на фермерських господарствах, з подальшим застосуванням відгодованих медичних п’явок для розмноження на біофабриці. Комплекс планується розгорнути на базі існуючої лабораторії біотехнології медичної п’явки ЗНУ, яка має відповідну інфраструктуру: лабораторію з вирощування медичної п’явки, імунологічну лабораторію. Сфера діяльності - комплексна гірудотерапія для лікування хвороб і преморбітних станів у тварин, а також для підвищення продуктивності тваринництва. Реалізація проекту буде сприяти: підвищенню стану здоров'я копитних тварин, що у свою чергу покращить їх товарну продуктивність, репродуктивну здатність і, як наслідок, економічну ефективність тваринництва;
–	проект: «Модернізація і вдосконалення техніки та технології виробництва губчастого титану для підвищення його якості». Науковий керівник проф. Міщенко В.Г. Метою цього проекту є модернізація і вдосконалення техніки та комплексних технологій одержання губчастого титану шляхом оптимізації та вдосконалення виробництва губчастого титану за методом Кроля для забезпечення його енергоефективності та покращення якості і собівартості титанової продукції. Запропоновано створення нового технологічного циклу з використанням економічного обладнання та устаткування з меншим рівнем споживання електричної, теплової та хімічної енергії і високими показниками продуктивності, зносостійкості та довговічності. Запропоновані методи, підходи та засоби для вирішення проблем виробництва титану від титанового шлаку до титанової губки. Планується розробка нових металокомпозитних матеріалів і конструкцій реакторів для забезпечення мінімального забруднення титанової губки продуктами руйнування реакторів і збільшення терміну їхнього використання;
–	проект: «Пилок рослин як тест-система для швидкої оцінки стану навколишнього середовища». Науковий керівник проф. Лях В.О. Враховуючи зростаюче забруднення атмосфери та ґрунту викидами різних підприємств, а також велику кількість ксенобіотиків, які постійно створюються людиною в інтересах медицини та народного господарства, треба мати прості, надійні і дешеві методи, за допомогою яких можна швидко визначити ступінь негативного впливу, який можуть мати різні забруднювачі на живі організми. Однією з таких чутливих тест-систем може бути пилок рослин. Ідея використання пилку як тест-системи виникла у зв'язку з тим, що останніми роками було доведено, що значна частина геному рослини експресується в пилкових зернинах. До числа генів, що проявляються на рівні пилку, належать і гени, що визначають стійкість до різних абіотичних чинників середовища, у тому числі до гербіцидів, пестицидів, важких металів та інших. Це означає, що про реакцію рослини, наприклад, на певну концентрацію в повітрі фтористих сполук, можна судити за реакцією на  них пилку. Велика кількість пилку, що, як правило, продукується кожною рослиною, та його мікроскопічний розмір забезпечують багаторазове повторення експерименту в лабораторних умовах. Позитивом є й те, що для багатьох видів рослин уже розроблені поживні середовища, які забезпечать пророщування пилку й визначення його реакції на той чи інший чинник. Результатом проекту буде розробка тест-системи швидкої оцінки негативного впливу того чи іншого забруднювача на живі організми, в основі якої лежить реакція пилку на даний забруднювач;
–	проект: «Створення біорегуляторів на основі азото- та сіркопохідних азотовмісних гетероциклів». Науковий керівник проф. Омельянчик Л.О. У результаті досліджень планується розробити нові біорегулятори, а також нові методи синтезу невідомих раніше сполук, що дозволить впровадити їх як у науковий, так і в навчальний процес кафедр ВНЗ України. Вивчення фізико-хімічних і біологічних властивостей допоможе виявити закономірності між хімічною будовою, фізико-хімічними властивостями та біологічною дією синтезованих сполук. Буде створена комбінаторна бібліотека серед S- та N- заміщених цистеїну та їх аналогів. Робота є патентоспроможною (планується подача 1-3 заявок на винахід). На найбільш активні речовини буде розроблена нормативно-технічна документація для  їх використання у ветеринарії та сільському господарстві як препаратів та біологічно активних добавок;
–	проект: «Експрес-діагностика загрози розвитку системної запалювальної реакції у хворих за показниками стану маркерних ферментів гранул лейкоцитів». Науковий керівник проф. Колісник Н.В. Мета проекту – своєчасна діагностика загрози розвитку або наявності системної запалювальної реакції. За допомогою методів цитохімії у нейтрофілах крові хворого визначають активність маркеру секреторних пухирців нейтрофілів – лужної фосфатази, азурофільних гранул ––мієлопероксидази, лізосом - кислої фосфатази. Отримані результати розраховують за відповідною для кожного ферменту формулою. Якщо значення активності ферментів близько 100%, то нейтрофіли хворого знаходяться у стані спокою; загроза розвитку системної запалювальної реакції відсутня. Якщо активність ферментів перевищує 130% – нейтрофіли крові у стані праймінгу, хворий знаходиться в зоні ризику розвитку системної запалювальної реакції. Якщо активність мієлопероксидази менше 80%, а активність кислої та лужної фосфатази підвищена більш як на 130% - нейтрофіли у стані активації, у хворого спостерігається системна запалювальна реакція. 
Два проекти університету було розміщено на сайті Державного агентства України з інвестицій та розвитку: «Створення біорегуляторів на основі азото- та сіркопохідних азотовмісних гетероциклів», науковий керівник проф. Омельянчик Л.О.; «Організація лікарського діагностичного центру «Hіruda», науковий керівник проф. Фролов О.К.
У 2010 році Запорізький університет приєднався до Національної мережі трансферу технологій. Технологічна пропозиція університету «Технологія створення біорегуляторів на основі азото- та сіркопохідних азотовмісних гетероциклів» розміщена на сайті цієї мережі, науковий керівник проф. Омельянчик Л.О.
	Сім інноваційних проектів, що потребують інвестицій, входять до бази даних Запорізької обласної державної адміністрації.
	Університет приєднався до створеного у 2010 році Клубу Високих технологій, який діє при Запорізькій торгово-промисловій палаті.
За результатами виконання держбюджетних робіт у 2010 році підготовлено описи 4 найбільш важливих розробок, а саме:
–	Розробка методик та програмного забезпечення для розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів. Автори: д.т.н., професор Гоменюк С.І.; к.т.н., доцент Гребенюк С.М.; к.т.н., доцент Сисоєв Ю.О.; к.ф.-м.н., доцент Леонтьєва В.В.; асистент Лісняк А.О.; асистент Чопоров С.В.
–	Створення біологічно активних речовин на основі похідних азотовмісних гетероциклів. Автори: д. фарм. н., професор Омельянчик Л.О.; д. б. н., професор Бражко О.А.; к. б. н., доцент Завгородній М.П.; асистент Коваленко Д.С.
–	Акмеологічний підхід до професійної підготовки майбутнього вчителя. Автори: д. пед. н., проф. Іваницький О.І.; к. пед. н. Андрєєв А.М.; к. пед. н. Ткаченко С.П.; м. н. с. Тунік Н.П.
–	Екстремальні фактори та роль металів у неспецифічному адаптаційному синдромі. Автори: д. мед. н., професор Єщенко В.А.; д.б.н., професор Бовт В.Д.; к.б.н., доцент Григорова Н.В.; к.б.н., доцент Єщенко Ю.В.; асистент Гороховський Є.Ю.
	На сайті університету в розділі «Наука» (http://www.znu.edu.ua/ukr/sci) розміщено інформацію: про результати наукової роботи університету в підрозділах: «Найважливіші розробки науковців ЗНУ», «Наукові проекти», «Каталог платних послуг», «Результати наукової роботи ЗНУ»; про патенти ЗНУ в підрозділі «Інтелектуальна власність».
За ініціативою служби з питань інтелектуальної власності до Плану роботи науково-технічної ради на 2010/2011 навчальний рік включено презентації інноваційних розробок факультетів з метою подальшого їх використання в рекламно-інформаційній роботі університету та для підготовки електронного каталогу найважливіших розробок Запорізького національного університету.

 
Додаток № 4 
	до наказу МОН
від _07.02.2011 № 104

	інформація щодо комерціалізації прикладних науково-технічних розробок
	Комерціалізація прикладної науково-технічної розробки/ технології	Джерело фінансу-вання (власні, залучені,бюджетні кошти)	14		
			Результат впровадження	13	Методику проектуваня акметехно-логій впроваджено в  ЗОШ  № 91 м. Запоріжжя	
			Наявність укладеного договору про передачу прикладної науково-технічної розробки/ ліцензійного договору	Сума дого-вору	12		
				Назва юридичної особи, якій передається право на використання прикладної науково-технічної розробки/ технології	11		
		Джерела фінансування 
(тис. грн.)	Інші дже-рела	10		
			Власні кошти	9		
			Бюджетні кошти	8	126,8	
		Вартість розробки
(загальна сума, 
тис. грн.)	7
	126,8	
		Поча-ток і кінець розроб-лення	6
	2009-2010	
		Замовник приклад-ної науково-технічної розроб-ки/ техно-логії (назва суб’єкта господа-рювання, адреса)	5	МОН України	
		Відповід-ність прикладної науково-технічної розробки / технології пріоритет-ному напряму (інновацій-ної діяльності, науки і техніки)	4	8 
Розвиток іннова-ційної культури суспіль-ства	
		Назва приклад-ної науково-технічної розробки/ технології	3	Акмеологічний підхід до професій-ної підготов-ки майбут-нього вчителя	
		Назва вищо-го нав-чаль-ного закла-ду	2	Запо-різь-кий націо-наль-ний уні-вер-ситет	
		№	1	1.		
14				
13	Тестові технології впроваджені в навчальний процес ЗНУ	Концепція освіти впроваджена в навчальний процес ЗНУ,  ДонНУ, ДНУ, шкіл-гімназій 
№ 31, 88, 96,100 м. Запоріжжя	Біотехнологія  кільчеців впроваджена в навчальний процес  ЗНУ	
12				
11				
10				
9				
8	142,3	89,0	130,3	
7
	142,3	89,0	130,3	
6
	2009-2010	2009-2010	2009-2010	
5	МОН України	МОН України	МОН України	
4	8 Розвиток іннова-ційної культури суспіль-ства	8 Розвиток інноваційної культури суспіль-ства	4. Удоско-налення хімічних техноло-гій, нові матеріа-ли, розвиток біотехно-логій	
3	Тестові технології в суспільство-знавчій освіті	Сучасні освітні технології, що враховують особливості підготовки до полікультур-ного спілкування	Біотехноло-гія перспек-тивних
кільчеців з вивченням імунотропної дії їх біологічно-активних речовин розроблени-ми новітніми імуногенез- ними методами	
2	Запорізь-кий націо-нальний універси-тет	Запорізь-кий націо-нальний універси-тет	Запорізь-кий націо-нальний універси-тет	
1	2.		3.		4.		

14			
13	Методику  дискретизації конструкції на скінчені елементи у формі шести- гранників та методику розрахунку конструкцій   впроваджено  у ВПП «Техелектро-промремонт» м. Запоріжжя	Методику селекції нових  рослин та опис їх декоративних ознак впроваджено в навчальний процес ЗНУ.  Нові сорти рослин використано для озеленення території університету
	
12			
11			
10			
9			
8	159,3	У межах робочого часу виклада-чів	
7
	159,3	У межах робочого часу виклада-чів	
6
	2009-2010	2004-2010	
5	МОН України	Запорізь-кий націо-нальний універси-тет	
4	3. Нанотех-нології, мікро-електро-ніка, інформа-ційні техноло-гії, телеко-мунікації	5.
Високо-техноло-гічний розвиток сільсь-
кого господ-дарства і
перероб-ної промис-ловості	
3	Розробка методик та програмного забезпечення для розрахунку конструкцій  із гумових та гумовокорд-них матеріалів	Розробка нових сортів декоративних рослин	
2	Запорізь-кий націо-нальний універси-тет	Запорізь-кий націо-нальний універси-тет	
1	5.		6.		

ОПИСИ  НАЙБІЛЬШ  ВАЖЛИВИХ  РОЗРОБОК, ВІДКРИТТІВ, 
РОБІТ  ІЗ  ЗНАЧНИМ ЕКОНОМІЧНИМ  І  СОЦІАЛЬНИМ  ЕФЕКТОМ
ТА ІНФОРМАЦІЄЮ ЩОДО РЕАЛІЗАЦІЇ ЇХ РЕЗУЛЬТАТІВ,
ПІДТВЕРДЖЕНОЮ ВІДПОВІДНИМИ АКТАМИ (ДОВІДКАМИ)
ВИКОРИСТАННЯ У ВИРОБНИЦТВІ ТА НАВЧАЛЬНОМУ ПРОЦЕСІ,
ДАНИМИ ЩОДО ОДЕРЖАННЯ ЕКОНОМІЧНОГО, СОЦІАЛЬНОГО ЕФЕКТУ

Розробка методик та програмного забезпечення для розрахунку конструкцій із гумових та гумовокордних матеріалів

Автори: д.т.н., професор Гоменюк С.І.; к.т.н., доцент Гребенюк С.М.; к.т.н., доцент Сисоєв Ю.О.; к.ф.-м.н., доцент Леонтьєва В.В.; асистент Лісняк А.О.; асистент Чопоров С.В.
Основні характеристики, суть розробки: розробка призначена для уточнення при визначенні напружено-деформованого стану композитних конструкцій, у тому числі гумовокордних матеріалів, та автоматизації чисельних розрахунків із застосуванням методу скінченних елементів. Розроблено методику дискретизації просторових тіл на шестигранні скінченні елементи за допомогою теорії R-функцій, запропоновані процедури ефективної оптимізації сіток розбиття на скінченні елементи заданого типу. На основі енергетичного критерію узгодження запропоновані співвідношення для отримання пружних сталих композиційних матеріалів. Пружні сталі отримані з аналітичного розв’язку крайової задачі для сумісного деформування матеріалу матриці і матеріалу корду та крайової задачі для однорідного транстропного матеріалу, що моделює композитний матеріал. Пружні сталі отримані з умови рівності пружної енергії деформування для моделі гума-корд та однорідного транстропного матеріалу. Створено методику розрахунку композиційних конструкцій в умовах в’язкопружного деформування на основі моментної схеми скінченного елементу, яка полягає у подвійному розкладанні компонент переміщень і деформацій та відкиданні деяких членів цього розкладання. Вищезгадані розробки реалізовані у вигляді пакету прикладних програм, який має зручний графічний інтерфейс користувача. Досліджено вплив реологічних параметрів матеріалу матриці на напружено-деформований стан гумовокордних конструкцій.
Патенто-, конкурентоспроможні результати: запропонований пакет прикладних програм має високу привабливість для спеціалізованого розрахунку напружено-деформованого стану композитних конструкцій завдяки низькій собівартості та врахуванню особливостей деформування таких конструкцій.
Порівняння зі світовими аналогами: розроблений пакет прикладних програм додає можливості аналізу особливостей поведінки композиційних матеріалів, які не враховані у відомих програмних комплексах, що використовують для розрахунку напружено-деформованого стану композитних конструкцій. При розрахунку гумовокордних матеріалів враховані такі особливості, як слабка стисливість гуми, реологічні особливості деформування гуми, особливості спільного деформування корду та гуми в композиті.
Економічна привабливість розробки для просування на ринок, впровадження та реалізації, показники, вартість: розробка має низьку собівартість у порівнянні з відомими аналогами (ANSYS, NASTRAN, ЛІРА та інші). Запропонований програмний пакет дозволяє ефективно розв’язувати тривимірні задачі великої розмірності.
Галузі, міністерства, відомства, підприємства, організації, де планується реалізувати результати розробки: може використовуватися у машинобудівній, будівельній, транспортній галузі, підприємствах та організаціях Міністерства екології та природних ресурсів України; Міністерства економічного розвитку і торгівлі України; Міністерства енергетики та вугільної промисловості України; Міністерства оборони України; Міністерства освіти і науки, молоді та спорту України; Міністерства регіонального розвитку, будівництва та житлово-комунального господарства України; в конструкторських бюро, відділах головного конструктора та інших споріднених відділах.
Стан готовності розробки: робота на 100% готова до впровадження, можливий подальший розвиток.
Результати впровадження: використано для розрахунку конструкцій на виробничо –підрядному підприємстві «Техелектропромремонт».
Адреса: Запорізький національний університет, 69600, м. Запоріжжя, вул. Жуковського, 66.	Телефон: (061) 764-45-46, Факс: (061) 764-45-46, Е-mail: sekr@znu.edu.ua

Довідка про використання результатів НДР

СТВОРЕННЯ БІОЛОГІЧНО АКТИВНИХ РЕЧОВИН
НА ОСНОВІ ПОХІДНИХ АЗОТОВМІСНИХ ГЕТЕРОЦИКЛІВ

Автори: д. фарм. н., професор Омельянчик Л.О.; д. б. н., професор Бражко О.А.; к. б. н., доцент Завгородній М.П.; асистент Коваленко Д.С.
Основні характеристики, суть розробки: синтезовані біологічно активні речовини на основі 2(4)-гідразинохінолінів та 4-тіохінолінів; розроблені лабораторні регламенти та визначені фізико-хімічні константи.
Патентно-, конкурентоспроможні результати: одержано патенти на біологічно активні речовини. Серед них найбільш перспективними є такі: Пат. 49819 Україна, МПК С07D 215/00. Натрієва сіль 2-гідрокси-3-(8-метокси-2-метилхінолін-4-ілтіо)пропанової кислоти, що має антиоксидантну, нейропротекторну активність / Генчева В.І., Омельянчик Л.О., Бражко О.А., Завгородній М.П., заявл.30.11.2009, опубл. 11.05.2010, Бюл. № 9; Пат. 44791 Україна, МПК С07D 215/00. Динатрієва сіль N-сукциноїл-S-(6-етокси-2-метилхінолін-4-іл)-L-цистеїну, що має гепатопротективну активність / Лабенська І.Б., Бражко О.А., Омельянчик Л.О., Завгородній М.П., заяв.28.05.2009; опубл.12.10.2009. Подано заявку на винахід № а 2010 13724 від 13.11.2010. N, S-біс(2-метилхінолін-4-іл)цистеаміни та їх солі, заявки на корисні моделі № u 2010 12907 від 01.11.2010 Спосіб отримання 3-(5-R-1,2,4 триазоло[4,3-а]хінолін) пропанових кислот та № u 2010 12908 від 01.11.2010 Спосіб отримання 3-(5-R-1,2,4 триазоло [4,3-а]хінолін)пропенових кислот.
Порівняння зі світовими аналогами: запропоновані способи отримання конденсованих аналогів 2-гідразинохінолінів, які дозволяють підвищити чистоту та збільшити вихід продукту. Динатрієва сіль N-сукциноїл-S-(6-етокси-2-метилхінолін-4-іл)-L-цистеїну за гепатопротектив-ною дією перевищує відомий препарат ацетилцистеїн (АЦЦ) на 20%, за антиоксидантною дією перевищує дибунол на 30%. Натрієва сіль 2-гідрокси-3-(8-метокси-2-метилхінолін-4-ілтіо)пропанової кислоти, за антиоксидантною дією перевищує відомий препарат пірацетам на 21%. Наведені сполуки нетоксичні та неканцерогенні.
Економічна привабливість розробки, вартість: на сьогодні актуальним є пошук препаратів з гепатопротективною, анальгетичною та антиоксидантною дією, тому синтезовані сполуки є перспективними для подальших досліджень. Вихідні речовини мають невелику вартість та не є специфічними або недоступними, що обумовлює економічну привабливість розробки.
Галузі, міністерства, відомства, підприємства, організації, де можуть бути застосовані результати роботи: фармація, ветеринарія, Міністерство охорони здоров‘я України, хіміко-фармацевтичні підприємства.
Стан готовності розробки: проведено синтез речовин, розроблено якісний та кількісний аналіз на субстанцію. Готовність розробки 60%, потрібно провести доклінічні та клінічні дослідження перспективних сполук.
Результати впровадження: у навчальний процес Запорізького національного університету: на кафедрі фізіології з курсом ЦО впроваджено використання динатрієвої солі N-сукциноїл-S-(6-етокси-2-метилхінолін-4-іл)-L-цистеїну як комплексоутворювача для іонів цинку в гранулоцитах; у навчальний процес кафедри хімії впроваджено метод синтезу і визначення фізико-хімічних властивостей та комплексоутворюючих властивостей 3-(5-R-1,2,4 триазоло[4,3-а]хінолін)пропанових кислот, 3-(5-R-1,2,4 триазоло[4,3-а]хінолін)пропенових кислот, а також методики синтезу 2(4)-гідразинопохідних хіноліну; в навчальний процес кафедри імунології та біохімії впроваджено біологічні дослідження динатрієвої солі N-сукциноїл-S-(6-етокси-2-метилхінолін-4-іл)-L-цистеїну. Комбінаторна бібліотека поповнена новими похідними 2(4)-гідразинопохідних хіноліну, їх конденсованими аналогами.
Адреса: Запорізький національний університет, 69600, м. Запоріжжя, вул. Жуковського, 66,	Телефон (0612) 764-45-46, Факс: (061) 764-45-46, E-mail: sekr@znu.edu.ua
Довідка про використання результатів НДР 
АКМЕОЛОГІЧНИЙ ПІДХІД ДО ПРОФЕСІЙНОЇ ПІДГОТОВКИ
МАЙБУТНЬОГО ВЧИТЕЛЯ

Автори: д. пед. н., проф. Іваницький О.І.; м. н. с., к. пед. н. Андрєєв А.М.; к. пед. н.; м. н. с. Ткаченко С.П.; м. н. с. Тунік Н.П.
Основні характеристики, суть розробки: на основі проведених теоретико-експериментальних досліджень обгрунтовано концептуальні засади професійної підготовки майбутнього вчителя фізики на акмеологічній основі. Визначено теоретико-методичні засади розробки і впровадження в навчальний процес акмеологічних технологій професійної підготовки майбутнього вчителя фізики і на цій основі розроблено шляхи модернізації його підготовки.
		Патентно-, конкурентоспроможні результати: розроблено навчально-методичне забезпечення професійної підготовки майбутнього вчителя фізики на акмеологічній основі, яке сприяє особистісно-зорієнтованому характеру навчання студентів і відповідає сучасним вимогам до навчально-методичних комплексів даного типу, а саме: навчальний посібник з грифом МОН України, навчально-методичні комплекси з дисциплін, Пат. 44726 U Україна, G09B23/00. Демонстраційний магазин опорів / Я.В. Івашкевич, А.М. Андрєєв, М.А. Дмитренко, А.С. Попов, П.В. Голубєв. – №u200904892; Заявл. 18.05.2009; Опубл. 12.10.2009, Бюл. №19.
Порівняння зі світовими аналогами: розробка виконана на рівні світових аналогів, зокрема акмеологічної теорії професійного становлення і розвитку дорослої людини (К. Абульханова-Славська, О. Бодальов, А. Деркач, Н. Кузьміна, Л. Лаптєв), концепції розвитку продуктивного мислення М.Вертгеймера,  технології Кейс-стаді.
Економічна привабливість розробки для просування на ринок, впровадження та реалізації, показники, вартість: розробка дозволяє на сучасному рівні, з використанням інноваційних акмеологічних технологій, здійснювати професійну підготовку майбутнього вчителя фізики та інтенсифікувати  й індивідуалізувати процес цієї підготовки.
Галузі, міністерства, відомства, підприємства, організації, де можуть бути реалізовані результати розробки: результати роботи можуть бути використані навчальними закладами МОН України, зокрема вищими навчальними закладами, що готують майбутніх учителів фізики, обласними інститутами післядипломної педагогічної освіти. Вони призначені допомогти викладачу-методисту з фізики у виборі, конструюванні і застосуванні сучасних акмеологічних технологій професійної підготовки майбутнього вчителя фізики, а також можуть бути застосовані для професійної післядипломної педагогічної їх підготовки.
Стан готовності розробок: 	робота виконана на 100%. Створено і функціонує експериментальний майданчик педагогічного дослідження на тему "Професійна підготовка вчителя на основі акмеологічного підходу" на базі ЗНК № 91, видано навчальний посібник «Технології навчання фізики» з грифом МОН України; на сайті Запорізького національного університету розміщені навчально-методичні комплекси дисциплін “Методика викладання фізики у вищих навчальних закладах” для магістрів та «Теорія і методика навчання фізики» для бакалаврів.
Результати впровадження: Результати проведених наукових досліджень упроваджені в курсі лекцій “Методика викладання фізики у ВНЗ” (професор Іваницький О.І., ст. викладач Ткаченко С.П.), який викладається магістрам на фізичному факультеті ЗНУ. Підготовлено презентації до курсу лекцій, розробки використано в 27 курсових роботах та 6 дипломних роботах з теорії та методики навчання фізики. Опубліковано навчальний посібник «Технології навчання фізики» під грифом МОН України. Результати відображені у 16 публікаціях виконавців НДР (з них 12 статей), апробовані на 7 Всеукраїнських та 3 міжнародних наукових конференціях.
Адреса: Запорізький національний університет, 69600, м. Запоріжжя, вул.Жуковського, 66.	Телефон: (061)-289-12-36, Факс: (061)-764-45-46, E-mail: kfmv.fzf@znu.edu.ua
Довідка про впровадження результатів НДР

ЕКСТРЕМАЛЬНІ ФАКТОРИ ТА РОЛЬ МЕТАЛІВ У НЕСПЕЦИФІЧНОМУ
АДАПТАЦІЙНОМУ СИНДРОМІ

Автори: д. мед. н., професор Єщенко В.А.; д.б.н., професор Бовт В.Д.; к.б.н., доцент Григорова Н.В.; к.б.н., доцент Єщенко Ю.В.; асистент Гороховський Є.Ю.
Основні характеристики, суть розробки: несприятливі екстремальні фактори негативно впливають на умови життєдіяльності та здоров’я населення. Метою роботи є дослідження їх впливу на організм за допомогою розроблених методів визначення в клітинах біометалів (цинку, магнію, купруму). Розроблено методи-тести для корекції порушень у клітинах, наприклад, для профілактики професійних захворювань.
Патенто-, конкурентоспроможні результати: наукова новизна дослідження полягає в тому, що вперше були використані методи визначення біометалів за допомогою хелантів-хромофорів: 8-(п-толуолсульфоніламіно)-хіноліну, дитизону, магнезону, люмомагнезону, дитиоксаміду, люмокупферону. Було показано, що в різних клітинах у людей та тварин під дією екстремальних чинників спостерігалися однотипні зміни: при гострому стресі підвищення вмісту цинку та магнію і зниження купруму в клітинах, при хронічному стресі зменшення вмісту цинку та магнію і підвищення купруму в клітинах.
Отримано патенти на корисні моделі: Пат. 17837 Україна, МПК G01N13/00. Спосіб визначення інсулінпродукуючих клітин / Григорова Н.В. та ін. Опубл. 16.10.2006 // Промислова власність. – 2006. - №10; Пат. 23158 Україна, МПК G01N1/28. Спосіб визначення міді в гранулоцитах крові / Григорова Н.В. та ін. Опубл. 10.05.2007 // Промислова власність – 2007. - №6; Пат. 27576 Україна, МПК G01N33/48. Спосіб визначення магнію в гранулоцитах крові / Григорова Н.В. та ін. Опубл. 12.11.2007 // Промислова власність. – 2007. - №18; Пат. 30461 Україна, МПК G01N1/28. Спосіб визначення цинку в гранулоцитах крові / Григорова Н.В. та ін. Опубл. 25.02.2008 // Промислова власність. – 2008. - №4; Пат. 49847 Україна, МПК G01N33/50. Спосіб визначення бета-клітин аденогіпофізу. Єщенко Ю.В. Опубл. 11.05.2010 // Промислова власність. – 2010. - №9. Подано заявки на видачу патентів на корисні моделі. Отримано рішення про видачу патенту за заявкою № u 2010 09284 МПК G01N33/50. Спосіб визначення цинку в клітинах тканин організму / Єщенко Ю.В. заяв. 23.07.2010.
Порівняння зі світовими аналогами: дослідження впливу екстремальних факторів на метаболізм металів у клітинах є дуже актуальними у всьому світі. Запропоновані методи простіші та точніші за існуючі аналоги.
Економічна привабливість розробки для просування на ринок, впровадження та реалізації, показники, вартість: способи не потребують значних витрат часу для проведення досліджень, дозволяють виявляти легкі зміни в організмі, характерні для станів передхвороби, що має профілактичне значення.
Галузі, міністерства, відомства, підприємства, організації, де планується реалізувати результати розробки: робота призначена для організацій та підприємств Міністерства економічного розвитку і торгівлі України і Міністерства екології та природних ресурсів України, особливо металургійного комплексу, де має місце дія несприятливих чинників, які негативно впливають  на стан здоров’я.
Стан готовності розробки: робота готова до впровадження на 80%.
Результати впровадження: розроблені рекомендації щодо методів дослідження клітин та дієти для персоналу підприємства, які зменшують негативні зміни в організмі. Розробку впроваджено на кафедрах фізіології та екології Запорізького національного університету в спецкурси лекцій, практикуми і використано в дисертаційних, дипломних та курсових роботах. На їх основі опублікована монографія, захищені дві кандидатські та заплановано захист двох докторських і трьох кандидатських дисертацій.
Адреса: Запорізький національний університет, 69600, м. Запоріжжя, вул. Жуковського, 66.	Телефон: (0612) 289-12-10, Факс: (061) 764-45-46, E-mail: kfco.bf@znu.edu.ua

Довідка про використання результатів НДР 
ВІДОМОСТІ ПРО НАУКОВО-ДОСЛІДНУ РОБОТУ ТА ІННОВАЦІЙНУ ДІЯЛЬНІСТЬ СТУДЕНТІВ, МОЛОДИХ УЧЕНИХ

Науково-дослідна робота студентів у Запорізькому національному університеті є однією з найважливіших форм навчально-виховного процесу. Наукові лабораторії, гуртки, проблемні групи, Наукове товариство студентів та аспірантів ЗНУ, студентські наукові конференції, олімпіади, конкурси, круглі столи – спрямовані на залучення студентів до активної наукової діяльності. У ЗНУ діє 86 гуртків та студентських наукових проблемних груп, у роботі яких беруть участь 753 студенти.
У 2010 році 57 студентів ЗНУ вийшли в другий тур Всеукраїнської студентської олімпіади, 9 з них зайняли призові місця. У Всеукраїнському конкурсі студентських наукових робіт перемогли 17 студентів ЗНУ з 86 учасників, рекомендованих до участі в другому етапі.
За наказом Міністерства освіти і науки України ЗНУ був призначений базовим з проведення Всеукраїнських студентських олімпіад зі спеціальностей «Економічна кібернетика» та «Фізика» і Всеукраїнського конкурсу студентських наукових робіт з напрямку «Бухгалтерський облік, аналіз і аудит», які було проведено на високому рівні.
У 2010 році 33 студентських наукових роботи було подано на конкурс Запорізької обласної державної адміністрації для обдарованої молоді з галузі «Наука». Переможці визначалися в 11 номінаціях, з них студенти Запорізького національного університету перемогли в 4 номінаціях.
Крім цього, впродовж 2010 року студенти ЗНУ брали участь у таких конкурсах:
-	Конкурс «Зробимо Україну енергоощадною».
-	Конкурс наукових досліджень «Спудейські есеї» від Аналітичної агенції «Народна марка».
-	Конкурс на здобуття премії НАН України для молодих вчених і студентів ВНЗ за кращі наукові роботи в галузі природничих, технічних і соціогуманітарних наук.
-	Міжнародна спеціалізована виставка «Освіта та кар’єра – День студента 2010».
-	Конкурс «Найкращий знавець (зі спеціальності)» за 40 напрямами, проведений у рамках акції «ЗНУ має таланти».
-	Всеукраїнський конкурс студентських наукових робіт імені Ковальських у галузі українознавства.
-	Стипендіальна програма фонду Віктора Пінчука «Завтра. UA».
-	Університетський конкурс студентських наукових проектів на здобуття ректорської премії «Університет і МИ»
та багато інших.
У квітні 2010 року відбулася вже традиційна університетська науково-практична конференція студентів та молодих учених «Молода наука», присвячена Дню науки, на якій з доповідями виступило 750 молодих науковців. Серед них представники студентства та молодих учених ЗНУ (13 факультетів ЗНУ, Нікопольський інститут, Криворізький та Мелітопольський Економіко-гуманітарний факультети, Торговий та Економіко-правничий коледжі ЗНУ). За результатом роботи конференції видано відповідний Збірник матеріалів конференцій. Всього у 2010 році на базі ЗНУ проведено 8 Всеукраїнських та регіональних студентських наукових конференцій.
З доповідями та повідомленнями на міжвузівських, регіональних, всеукраїнських і міжнародних конференціях виступили 1542 студенти.
Протягом 2010 року опубліковано 1121 робіт (студентські тези та статті), з яких 275 у співавторстві з викладачами.
Активно діє створене у 2010 році на базі Наукового студентського товариства Наукове товариство студентів та аспірантів (НТСА), яким у звітному році проведено понад 133 наукових заходів, у тому числі: студентська наукова конференція «Сучасні тенденції розвитку менеджменту», університетська науково-практична конференція студентів і молодих учених «Актуальні проблеми та перспективи розвитку природничих наук», університетська науково-практична конференція студентів і молодих учених «Молода наука-2010»; традиційні Круглі столи «ВІЛ-СНІД: погляд у майбутнє», «Міфи екології», «Актуальні проблеми реабілітації та шляхи їх вирішення»; круглі столи за участі аспірантів «Особливості проходження педагогічної практики. Основні проблеми та шляхи їх подолання» та «Перспективи навчання в аспірантурі» (зі студентами старших курсів); ректорський конкурс студентських проектів «Університет і Ми».
У 2010 році активом НТСА запроваджено адресну електронну розсилку інформації про наукові конференції, конкурси, семінари зацікавленим студентам та аспірантам..
Діяльність НТСА ЗНУ оцінена на регіональному рівні. Робота голови НТСА ЗНУ Сириці Світлани «Організація роботи Наукового товариства студентів та аспірантів ЗНУ в сучасних умовах» у 2010 році посіла ІІІ місце на регіональному етапі  IV Всеукраїнського молодіжного конкурсу «Новітній інтелект України».
НТСА ЗНУ веде плідну співпрацю з науковими товариствами Харківського національного університету ім. Каразіна, Київського національного університету технологій та дизайну, Донецького національного університету.
У 2010 році отримано патент на корисну модель № 49692 «Спосіб прогнозування наявності біоплівки людини» (співавтори: студенти біологічного факультету Кочиш К.В., Новікова К.В., Сенченко Г.С.).
Подано заявку на винахід № а 2010 13724. N,S-БІС(2-метилхінолін-4-іл)цистеаміни та їх солі, співавтором якої є студентка біологічного факультету Бражко О.О.
Також подано заявки на корисні моделі:
-	заявка № u 2010 13975. Спосіб отримання α–(гетерил–(тіо)–бурштинової кислоти. Співавтор студентка біологічного факультету Бражко О.О;
-	заявка № u 2010 11478 Спосіб прогнозування перебігу хірургічного сепсису. Співавтор студент біологічного факультету Іванцов В.Ю.
У співавторстві зі студенткою 4 курсу біологічного факультету Хамазюк О.І. подано заявку на реєстрацію сорту рослин Льон великоквітковий «Першокурсник». 
У 2010 році отримано повідомлення про виникнення майнових прав на сорт рослин Льон великоквітковий «Вогник», співавторами якого є студенти біологічного факультету: Хамазюк О.І., Качура Д.О. (Керівник  проф. Лях В.О.).
Протягом року 4 студенти ЗНУ одержували стипендію Президента України, 1 – стипендію Верховної Ради України, 3 – стипендію Кабінету Міністрів України, 2 – стипендію Запорізької обласної державної адміністрації, 2 – стипендію Запорізької обласної ради, 2 – стипендію Запорізької міської ради в номінації «Молодий учений»; 4 студенти премійовано за перемогу в конкурсі Запорізької обласної державної адміністрації для обдарованої молоді в галузі «Наука»; 7 студентів отримали стипендію за стипендіальною програмою фонду Віктора Пінчука «Завтра. UA». 
У 2010 році виконувався Грант Президента України для обдарованої молоді для реалізації проекту «Голодомор 1932-1933р.р. на території Запорізької області: свідчення очевидців» обсягом фінансування 58 тис. грн. 

ВІДОМОСТІ ПРО НАЙБІЛЬШ ЕФЕКТИВНІ НАУКОВІ ПІДРОЗДІЛИ,
ЇХ НАПРЯМИ ДІЯЛЬНОСТІ, РОБОТУ З ЗАМОВНИКАМИ
Регіональний навчально-науково-виробничий центр «Екологія».
З метою вдосконалення навчальної, наукової та науково-дослідної роботи з природничих наук, поєднання навчального процесу з практикою в галузі охорони навколишнього природного середовища, а також покращення розвитку науково-практичної співпраці з обласною, міською та районними адміністраціями й місцевими підприємствами, у 2008 році на базі Запорізького національного університету було створено Регіональний навчально-науково-виробничий центр «Екологія». Напрямки інноваційної діяльності центру:
-	загальна еколого-санітарна оцінка водойм за комплексом гідробіологічних,  гідрохімічних, токсикологічних та бактеріологічних показників;
-	оцінка якості харчових продуктів торговельної мережі м. Запоріжжя;
-	синтез біологічно активних речовин на основі сполук синтетичного та природного походження і розробка серед них ефективних біорегуляторів;
-	мікробіологічне виробництво біологічно активних речовин і препаратів;
-	розробка технічних умов національного стандарту на хутрову сировину об’єктів мисливської фауни;
-	удосконалення біотехнології кільчеців (медичної п’явки, червоного каліфорнійського хробака);
-	вивчення впливу біологічно-активних речовин (БАР) медичної п’явки та їх застосування в медицині і ветеринарії.
Протягом 2010 року Регіональним навчально-науково-виробничим центром «Екологія» ЗНУ здійснені такі заходи:
- у галузі екологічного виховання та освіти населення, формування системи інтелектуальних і практичних знань з охорони природи, пропаганди екологічних знань, рекламної діяльності проведено Круглий стіл з проблем екології Запорізького регіону, присвячений Дню біологічного факультету ЗНУ та Круглий стіл “Результати та перспективи діяльності Регіонального навчально-наукового центру «Екологія», присвячений 80-річчю ЗНУ, на якому прийнято рішення інтенсифікувати співробітництво з організаціями - членами комплексу «Екологія»: ВАТ «Запоріжсталь», Запорізьким обласним державним проектно-технологічним центром родючості ґрунтів та екології продукції Міністерства Аграрної  політики України і Центральним інститутом механізації тваринництва Української Академії аграрних наук;
- з метою раціонального використання водних ресурсів басейну р. Дніпро проведено моніторинг техногенно-забруднених екосистем Каховського водосховища за гідробіологічними та токсикологічними  показниками. Матеріали опубліковані в 21 науковій праці. Зроблено гідрохімічні, токсикологічні та гідрологічні дослідження води з визначення фактичних рівнів токсичності ставків ПП «Аграр» с. Мала Білозірка та р. Мокра Московка. Укладено договір про співробітництво  з ТОВ «Екопом»  м. Запоріжжя. Розроблено і розміщено на сайті ЗНУ перелік платних послуг з визначення якості води за декількома показниками. Виконано стипендіальну роботу за підтримки Фонду Віктора Пінчука «ЗАВТРА. UA» на тему «Аналіз стійкості різних тест-об’єктів”. Отримано патент на корисну модель;
- у галузі збереження біологічних ресурсів областей та України в цілому розроблено план заходів з оптимізації стану популяцій диких тварин на території заповідника о. Хортиця з метою відтворення історичного ландшафту. Виконуються науково-дослідні роботи з оздоровлення населення області, сільськогосподарських та диких тварин методами гірудотерапії та проводиться вдосконалення біотехнології медичної п’явки і червоного каліфорнійського хробака;
- у рамках дослідження синтезу біологічно-активних речовин на основі синтетичного та природного походження створені біорегулятори широкого спектру дії на основі хінолінів та їх аналогів. Синтезовано 50 нових оригінальних сполук, що невідомі у світовій практиці і мають певні види біологічної дії. За підтримки Кабінету Міністрів України виконана стипендіальна робота. Захищена 1 кандидатська дисертація;
- продовжується співробітництво з Університетом дю Мен, Франція. За результатами спільної роботи досягнуто домовленості, зокрема про проведення спільних науково-дослідних проектів у напрямку молекулярних досліджень паразитичних організмів Азовського моря. За цим напрямком подано 2 заявки до Посольства Франції з метою отримання фінансової підтримки;
- подано проект на міжнародний конкурс, що проводиться Російським та Українським фондами фундаментальних досліджень з Інститутом екології рослин та тварин УрО РАН, Єкатеринбург на тему: «Розробка методів керування чисельністю популяцій мисливських хижих ссавців України та Росії на прикладі видів Canis (вовк) і Martes (соболь)».
- до Фонду «HUB Zurich» подано заявку за темою «Моніторинг управління та відновлення угруповань риб у водосховищах Дніпра». Дана робота спрямована на створення рибовідтворювальної лабораторії для відновлення популяцій хижих риб р. Дніпро, яку буде розташовано на території біостанції ЗНУ.
У 2010 році Регіональним навчально-науково-виробничим центром «Екологія» виконувалося 18 господарських договорів із замовниками щодо:
-	надання науково-виробничих послуг із гірудології та гірудотерапії приватним підприємствам;
-	розробки ландшафтного проекту озеленення лісопаркової зони етнографічного села з ЗГОГ «Дивосвіт» м. Запоріжжя;
-	проведення досліджень із визначення фактичних рівнів токсичності промислових стічних вод на ракоподібних з фермерським господарством «Аграр» м. Запоріжжя;
-	розробки Проекту відтворення історичного природного ландшафту о. Хортиця шляхом завезення диких тварин на території заповідника з благодійним фондом «Патріот Запоріжжя»;
-	надання науково-виробничих послуг з організації фазанарію та надання наукових рекомендацій з технології вирощування фазана мисливського з КРГО «Мисливський клуб «Скіф» Херсонської області;
-	упорядкування мисливських угідь у Херсонській, Рівненській областях.
Як результат, 7 мисливських господарств, згідно з Законом України „Про мисливське господарство та полювання”, отримали проект організації і розвитку мисливського господарства, в якому визначені шляхи і засоби, що забезпечують вирішення завдань із раціонального використання мисливських угідь, охорони, використання та відтворення мисливського фонду. Для виконання камеральних, розрахункових робіт залучалися студенти науково-дослідної лабораторії Центру. Результати, одержані в процесі мисливськовпорядкувальних робіт, впроваджені у виробничу діяльність цих господарств.

Навчально-наукова лабораторія археологічних досліджень.

Основними напрямками діяльності лабораторії археологічних досліджень є: створення моделі історико-культурного розвитку  Нижнього Подніпров’я в найдавніші часи, отримання, обробка та інтерпретація археологічних матеріалів, проведення археологічних розкопок, складання реєстру археологічних пам’яток, публікація результатів роботи.
У 2010 році співробітниками лабораторії проведено рятівні археологічні наукові дослідження на таких пам’ятках, як могильник Мамай-Гора Кам’янсько-Дніпровського району Запорізької області, виконана обробка отриманих матеріалів, внаслідок яких виявлено серію різнодобових пам’яток від доби бронзи до періоду середньовіччя.
	Результати роботи знайшли відображення у Звітах за матеріалами розкопок 2010 р., в які ввійшли опис розкопаних пам’яток, фото та креслення. Звіти про археологічні дослідження передані до фондів та архівів Інституту археології НАН України, Запорізького обласного краєзнавчого та Кам’янсько-Дніпровського музеїв.
Проведено пошук джерел у фондах та архівах міста Києва, Дніпропетровська, Запоріжжя, опрацьовані матеріли колекцій різних краєзнавчих музеїв, розширена джерелознавча база лабораторії.
Поглиблювалися зв’язки і співпраця з провідними інститутами та організаціями у напрямку археологічних досліджень, такими як Інститут археології НАН України, Придністровський державний університет ім. Т.Г. Шевченка, Одеський археологічний музей НАНУ, Одеський державний педагогічний університет ім. Ушинського, Відділ археології Північно-Західного Причорномор’я ІА НАН України, Кримський філіал Інституту археології НАН України; із закордонними установами - Інститут Археології РАН (Москва, Росія), Вища антропологічна школа (Кишинів, Молдова), Інститут археології «Василе Пирван» (Бухарест, Румунія), Гамбургський університет (Германія), Інститут Фракології (Румунія), Інститут археології Болгарської АН (Софія), Університет Ла Фоскарі (Венеція, Італія), Музей Халле-Саале (Німеччина), Вільний університет (Берлін), що знаходить відображення в обміні інформацією, літературою, ознайомленні з матеріалами безпосередньо в лабораторних умовах.
Співробітники лабораторії щорічно беруть участь у роботі археологічної секції Малої Академії Наук.
Результати пошукової та наукової діяльності лабораторії відображені в надрукованих статтях (12), монографії «Йосип Гладкий та окреме Запорозьке (Азовське) військо в матеріалах і документах», виступах на 8 міжнародних та всеукраїнських конференціях різного рівня (Київ, Дніпропетровськ, Запоріжжя, Харків, Краснодар), висвітлені на сторінках таких газет, як «Субота плюс» та у передачах телекомпаній «Запоріжжя», «Алекс».
У 2010 році навчально-науковою лабораторією археологічних досліджень виконувалося 2 госпдоговірні теми на проведення археологічних досліджень у Кам’янсько-Дніпровському районі Запорізької області та на північній частині могильника на проспекті Радянський (околиця м. Запоріжжя) із фінансуванням за рахунок коштів Запорізького обласного центру охорони культурної спадщини Запорізької обласної ради. Звітна документація передана до Інституту археології НАНУ.
На базі археологічної лабораторії видається фаховий збірник наукових праць «Старожитності степового Причорномор’я і Криму”.
	Результати археологічних досліджень впроваджено в спецкурси «Археологія» та «Охорона пам’яток історії”, які читаються на історичному факультеті ЗНУ.

ВІДОМОСТІ ПРО НАУКОВЕ ТА НАУКОВО-ТЕХНІЧНЕ 
СПІВРОБІТНИЦТВО ІЗ ЗАКОРДОННИМИ ОРГАНІЗАЦІЯМИ

У міжнародній сфері Запорізький національний університет протягом 2010 року підтримував партнерські зв’язки з вищими навчальними закладами та установами Німеччини, США, Росії, Франції, Нідерландів, Польщі, Словаччини, Болгарії, Азербайджану, Ірландії, Угорщини. Серед нових партнерів ЗНУ:
-	у галузі економічних наук – Білоруський торговельно-економічний університет споживчої кооперації, м. Гомель, Білорусь;
-	у галузі біологічних наук – Дебреценський університет, Угорщина;
-	у галузі фізичної реабілітації – Королівський університет м. Белфаст, Північна Ірландія;
-	у напряму комплексного міжуніверситетського співробітництва – Тюменський державний університет, м. Тюмень, Російська Федерація.
	У звітному році набула подальшого розвитку програма подвійного магістерського диплому спільно з Університетом дю Мен (м. Ле Ман, Франція). У 2010-2011 навчальному році до магістратури Університету дю Мен направлено три випускники біологічного та економічного факультетів, двоє з них вибороли стипендію на навчання, а випускник фізичного факультету після закінчення вищевказаної магістратури отримав стипендію на продовження навчання в аспірантурі одного з французьких вишів. У рамках угоди про співробітництво в галузі філологічних наук, укладеної 2010 року, 12 студентів факультету іноземної філології відвідали мовні курси  в Університеті дю Мен.
	У рамках договору про організацію спільних літніх шкіл з орієнталістики та українознавства, укладеної 2009 року з Бакинським слов’янським університетом (Азербайджан), на базі ЗНУ проведено Першу літню школу з українознавства, яку відвідали 6 студентів названого вишу.
   Позитивна динаміка спостерігається у сфері вихідної академічної мобільності, загальні показники якої у 2010 році становлять 135 осіб для студентів і 70 – для викладачів. 39 викладачів і студентів вибороли персональні гранти на наукові дослідження та участь у міжнародних конференціях, 23 фахівці і 40 студентів пройшли довгострокові стажування або частковий курс навчання у зарубіжних ВНЗ. На підставі угоди про співробітництво в галузі слов’янської філології з університетом ім. Паїсія Хілендарського (Болгарія) 10 студентів філологічного факультету ЗНУ пройшли лінгвокультурологічну практику в Болгарії. У рамках довготривалого співробітництва із Вроцлавським університетом (Польща) 10 студентів-полоністів відвідали мовні курси в партнерському виші в Польщі, а троє магістрантів ЗНУ були зараховані на семестровий курс навчання. 40 студентів спеціальності «Туризм і готельне господарство» пройшли виробничу практику у готелях Туреччини та Єгипту. У 2010 році у лавах студентів ЗНУ – стипендіат Американської ради академічних обмінів IREX за програмою UGRAD та переможець Міжнародної екологічної олімпіади ISWEEP (США). За результатами конкурсного відбору студент факультету менеджменту представляв ЗНУ на 63-й сесії європейського молодіжного парламенту в м. Тромсо (Норвегія).
	Протягом року університет відвідали 76 іноземних гостей, у тому числі Надзвичайний і Повноважний Посол Фінляндії, Генеральний консул ФРН у м. Донецьк, аташе з питань освіти і культури Посольств Франції та Сполучених Штатів тощо. У 2010 році в університеті на довгостроковій основі працюють запрошений лектор з університету м. Чикаго (США) та волонтер Корпусу миру.
	З метою подальшої інтернаціоналізації університету 2010-2011 навчальний рік було оголошено Роком мовної підготовки, у рамках якого в 2010 році університет провів два масштабні семінари для викладачів іноземної мови вищих і середніх навчальних закладів за підтримки Британської ради та університету м. Кембридж, а також здобув право на проведення тестувань на міжнародний сертифікат з англійської мови IELTS.
	Велика увага приділялась участі ЗНУ в міжнародних програмах співробітництва. Протягом 2010 року університет був задіяний у 22 міжнародних проектах за такими напрямками, як філологічні науки, соціальні науки, юридичні науки, університетське стратегічне планування, журналістика із загальним обсягом надходжень близько 500 000 гривень.
	У рамках проекту TEMPUS «Контроль якості інтернаціоналізації освіти» 5 фахівців ЗНУ пройшли тренінги з питань організації міжнародної діяльності в партнерських вишах Польщі, Німеччини, Іспанії, Нідерландів; відкрито та обладнано за рахунок проекту Проектно-аналітичне бюро, облаштовано стенди з міжнародної діяльності в усіх корпусах університету.
	При ЗНУ, у співробітництві з університетом Вюрцбург-Швайнфурт (Німеччина) та з використанням ресурсів, наданих Швейцарським королівським дитячим фондом, відкрито Центр раннього розвитку дитини, де на базі спільних наукових розробок організовано курси англійської мови для малюків, заняття з музико-терапії, арт-терапії, гімнастики тощо.
	У рамках співпраці з агенцією USAID, Асоціацією енергоефективних міст України та неурядовою організацією Greencubator в університеті проведено Міжнародну конференцію „Енергоефективні університети», яка зібрала понад 150 учасників з усіх регіонів України.
	На факультеті іноземної філології, у рамках Програми підтримки американознавчих студій в Україні за сприяння Посольства США, продовжує працювати Ресурсний центр американознавства, завдяки якому викладачі університету і шкіл міста мають вільний доступ до новітніх навчально-методичних та інформаційних матеріалів. У 2010 році на базі Центру відбулося 4 семінари з білінгвальної освіти для викладачів загальноосвітніх шкіл міста й області за участі аташе з питань викладання англійської мови Посольства США в Україні.
	У рамках проекту «Центр внутрішнього контролю якості освіти» за підтримки Американської ради академічних обмінів IREX та фонду Дейла Карнегі відбулося довгострокове стажування фахівця ЗНУ в Сполучених Штатах; реалізація проекту бюджетом 25 000 доларів запланована на 2011 рік.
	На факультеті соціальної педагогіки і психології спільно з неурядовою німецькою організацією «Кіндерфордерверкс Магдебург» успішно реалізується проект «Кенгуру», спрямований на соціально-психологічну реабілітацію дітей з особливими потребами.
	Облаштований за підтримки  Державного Департаменту США інформаційний інтернет-портал «Пороги» факультету журналістики у 2010 році посів друге місце на Міжнародному конкурсі молодіжних електронних ЗМІ «Золоте павутиння».
ІНФОРМАЦІЯ ПРО НАУКОВУ ТА НАУКОВО-ТЕХНІЧНУ ДІЯЛЬНІСТЬ,
ЩО ЗДІЙСНЮВАЛАСЯ СПІЛЬНО З НАУКОВИМИ УСТАНОВАМИ
НАЦІОНАЛЬНОЇ АКАДЕМІЇ НАУК УКРАЇНИ 
ТА ГАЛУЗЕВИХ АКАДЕМІЙ НАУК УКРАЇНИ

Університет плідно співпрацює з науковими установами НАН та галузевими академіями наук України. Робота здійснювалась у формі спільних досліджень, обміну науковими досягненнями, рецензування дисертацій, монографій, навчальних посібників, участь у конференціях, наукових семінарах, підготовка спільних публікацій.

№	Назва установи	Форми співробітництва	
1	Академія наук вищої школи України	Науковцями кафедри адміністративного та господарського права проведено спільні науково-практичні заходи: Всеукраїнська науково-практична конференція на тему «Актуальні проблеми адміністративно-деліктного права» та наукові слухання, присвячені обговоренню закону України «Про судоустрій та статус суддів», опубліковано спільні наукові праці, підготовлені пропозиції щодо напрямків та форм співпраці. У 2010 році академіками Академії наук вищої школи України стали проф. Гіржон В. В. та проф. Череп А. В.	
2	Академія муніципального управління м. Києва	Кафедра конституційного та трудового права бере участь у проведенні спільних конференцій.	
3	Національна юридична Академія ім. Ярослава Мудрого ( м. Харків)
	Спільно з Академією науковці кафедри конституційного та трудового права беруть участь у проведені конференцій та в конкурсах студентських робіт у напрямку розвитку права людини.	
4	Інститут  кібернетики ім. В.М.Глушкова НАН України
	Кафедрою економічної кібернетики було проведено взаємне рецензування дисертаційних робіт:
- відгуки на дисертаційні роботи співробітників ІК - 3,
- відгуки на  дисертаційні роботи співробітників ЗНУ – 3, взято участь у роботі наукових семінарів відділів № 135, 140 та економічної кібернетики ІК (доц. Козін І.В., доц. Максишко Н.К.), обговорена тематика та перспективи наукових досліджень, опубліковано наукових статей - 2 («Кібернетика і системний аналіз», «Доповіді НАН» - доц. Козін І.В.).
Захищена докторська дисертація у спеціалізованій вченій раді ІК НАНУ доц. Козіним І.В. – 26.11.2010 р.	
5	Інститут металофізики НАН України	У рамках співпраці з Інститутом металофізики ім. Г.В. Курдюмова НАН України співробітники кафедри прикладної фізики брали участь у виконанні спільної теми «Розробка наукових засад застосування сучасних методів дослідження та моделювання структури і властивостей кластерів наночастинок, фрактальних агрегатів, нанокомпозитів з унікальними фізичними властивостями». За результатами роботи готується до друку спільна наукова стаття «Вплив слабомагнітних матриць на гістерезисні властивості впорядкованих нанокомпозитів».	
   6	НТЦ панорамних та акустичних систем НАН України

	На кафедрі фізики та методики її викладання ведеться спільна підготовка до складання іспитів кандидатського мінімуму аспірантів. Доцент кафедри Осипов О.Ю. є членом наукової ради НТЦ панорамних та акустичних систем НАН України, членом редакційної колегії «Гідроакустичного журналу «Проблеми, методи та засоби досліджень Світового океану».	
7	Інститут монокристалів НАН України	Біологічним факультетом проводяться спільні дослідження фізико-хімічних властивостей синтезованих сполук та їх біологічної активності.	
8	Інститут біоорганічної хімії і нафтохімії НАН України	Науковці кафедри хімії здійснюють спільні дослідження фізико-хімічних властивостей похідних хіноліну.	
9	Київський інститут рибного господарства Української аграрної академії наук	Кафедра мисливствознавства та іхтіології проводить спільні дослідження моніторингу стану популяцій основних промислових видів риб Каховського водосховища.	
10

	Інститут історії України НАН України	Співробітники науково-дослідного інституту козацтва Запорізького національного університету продовжують спільну роботу над формуванням баз даних з історії козацтва: “Персоналії діячів українського козацтва”; “Хронологія подій”, “Військова термінологія українського козацтва”, працюють над створенням електронної бібліотеки історії козацтва (українського і російського), підготовкою монографії «Історія новітніх запорожців: вільнокозацький рух на Півдні України (1917-1918 рр. )».
Кафедрою історії України спільно з Інститутом видана колективна монографія «Нариси повсякденного життя радянської України в добу непу (1921-1928 рр.)»	
11	Інститут археології НАН України

	Навчально-наукова лабораторія археологічних досліджень щорічно отримує дозвіл на проведення археологічних досліджень та звітується про проведену роботу Польовому комітету Інституту, результати роботи знайшли відображення в надрукованих працях, в обміні новою науковою літературою.	
12	Інститут української мови НАН України	Науковці кафедри загального і слов’янського мовознавства проводять спільну роботу з ученими Інституту зі створення наукових видань: випуску академічного журналу «Українська мова», редагування статей і рецензій та опонування дисертацій, беруть участь у пленумах вченої ради Інституту. Професор кафедри української мови  Білоусенко П.І. є членом спеціалізованої вченої ради при  вказаному Інституті.	
13	Інститут біохімії імені В.І. Палладіна НАН України,
Інститут фізіології ім. О.О.Богомольця НАН України.	Кафедрою фізичної реабілітації видаються спільні публікації, ведеться підготовка кандидатів та докторів наук. У результаті спільних досліджень отримані нові дані щодо особливостей біохімічного статусу організму при змінах функціонального стану судинного ендотелію в спортсменів різної спеціалізації та кваліфікації.	
14	Національна Академія  педагогічних наук	Фізичний факультет плідно співпрацює з НАПН в напрямку спільної підготовки та захисту кандидатських та докторських дисертацій.	
15	Інститут олійних культур  УААН	На базі ЗНУ ведеться підготовка до складання кандидатського мінімуму аспірантів і здобувачів інституту.	
16	Київський інститут гігієни та медичної екологіїї 
ім. О.М. Марзєєва АМН України	Проведення спільних екологічних спостережень, санітарно-гігієнічних і санітарно-екологічних заходів щодо наявності медичної п’явки та її екологічних форм в акваторії Дніпра Запорізького та Київського регіонів.	
Крім цього, при Запорізькому національному університеті:
–	активно діє Південноукраїнський історико-дериватологічний центр відділу теорії та історії української мови Інституту української мови НАН України, в рамках співробітництва з яким у 2010 році було проведено апробацію основних результатів дослідження динаміки конфіксальної деривації у відділі історії Інституту української мови НАН України, наукове редагування монографії за темою дослідження зав. відділом історії української мови, чл-кор. НАН України В.В.Німчуком. Спільними зусиллями фахівців підготовлено монографію «Нариси з історії українського словотворення (суфікс –чина/щина);
–	ефективно працює Запорізьке відділення Інституту української археографії та джерелознавства ім. М.С. Грушевського НАН України, яким у 2010 році здійснено 9 археографічних експедицій, за результатами яких видано такі археографічні видання: «Усна історія Степової України» (томи №8, №9), захищено кандидатську дисертацію та проведено науково-практичну конференцію «Усна історія в науковому дослідженні», за результатами якої було видано два збірника наукових статей;
–	плідно діє науково-дослідний підрозділ НАН України – Запорізьке відділення Інституту історії України НАН України. У 2010 році спільно з інститутом видано 6 монографій: «Дневники с далекой неволи», «Дневник солдата Василия Лукьяненка 18.08.1941-10.01.1942 гг.», «Дневник Смолянинова (1941-1945 гг.)», «Фронтовые письма», «Это было под большой Лепетихой декабрь 1943 – январь 1944 гг.», «Деятели и события повстанческого крестьянского движения в Украине (1917 – нач. 1920 гг.)».

ЗАХОДИ, ЗДІЙСНЕНІ СПІЛЬНО З ОБЛДЕРЖАДМІНІСТРАЦІЄЮ,
СПРЯМОВАНІ НА ПІДВИЩЕННЯ РІВНЯ ЕФЕКТИВНОСТІ РОБОТИ 
НАУКОВЦІВ ДЛЯ ВИРІШЕННЯ РЕГІОНАЛЬНИХ ПОТРЕБ
	Спільно із Запорізькою обласною державною адміністрацією проведені такі заходи:
–	Міжнародна науково-практична конференція «Соціальне прогнозування та проектування майбутнього України» (26 березня 2010 р.);
–	міжнародна науково-практична конференція «Запорізькі правові читання» (травень 2010 р.);
–	регіональна наукова конференція «Науковий потенціал Запорізького національного університету та шляхи його розвитку» (12-14 травня 2010 р.);
–	ІІІ міжнародна науково-практична конференція «Актуальні проблеми фізичного виховання, спорту та туризму в сучасних умовах життя» (16-18 вересня 2010 р.);
–	міжнародна науково-практична конференція «Енергоефективні університети» (30 вересня -1 жовтня 2010 р.);
–	V міжнародна науково-практична конференція «Трансформаційні процеси в економіці держави та регіонів» (13-14 жовтня 2010 р.);
–	IV міжнародна науково-практична конференція з питань патріотичного виховання молоді (2-3 грудня 2010 р.);
–	всеукраїнська науково-практична конференція «Проблеми та перспективи реформування права України очима молодих учених» (26 березня 2010 р.);
–	всеукраїнська науково-практична конференція «Рекреаційні місця Запоріжжя: проблеми та перспективи розвитку» в рамках ХІІІ міжнародного фестивалю козацьких бойових та традиційних мистецтв імені Анатолія Єрмака «Спас на Хортиці» (14-15 жовтня 2010 р.);
–	всеукраїнські наукові читання «Виховання майстерності актора та перспективи його професійного становлення» (20-21 жовтня 2010 р.);
–	всеукраїнська науково-практична конференція «Проблеми управління економічним потенціалом регіонів» ( 28 жовтня 2010 р.);
–	всеукраїнська науково-практична конференція «Правова освіта та правова наука в Україні в умовах сучасних трансформаційних процесів» (19-20 листопада 2010 р.);
–	всеукраїнська науково-практична конференція з питань патріотичного виховання молоді «Надбання віків – скарбниця сьогодення» (8 грудня 2010 р.);
–	міжрегіональна наукова конференція «Сучасні тенденції розвитку менеджменту» (9 грудня 2010 р.);
–	регіональна науково-практична конференція «Допуск молоді до державної служби» (15 квітня 2010р.);
–	регіональна конференція «Психологічні аспекти профорієнтаційної роботи зі старшокласниками» (30 червня 2010 р.);
–	науково-практична конференцїя „Екотехнології. Альтернативна енергетика” (березень 2010р.);
–	науково-практична конференція «Освітній простір та індивідуальність: сучасна дидактика, завдання діагностики, оцінка якості освіти» (5-6 квітня 2010 р.);
–	гендерний форум (28 березня 2010 р.);
–	форум «Туризм як основа здорового способу життя» (5 жовтня 2010 р.);
–	круглий стіл «Молодь єднає Україну» (20 січня 2010 р.);
–	круглий стіл «Концептуальні засади практичної роботи з патріотичного виховання» (січень 2010р.);
–	круглий стіл  «Управління підприємством в умовах світової фінансово-економічної кризи» (11 лютого 2010 р.);
–	круглий стіл «Козацьке мистецтво «Спас» (11 березня 2010 р.);
–	круглий стіл «Сімейне виховання як складова патріотичного виховання молоді» (12 березня 2010 р.);
–	круглий стіл з обговорення проекту Закону України «Про допуск до публічної адміністрації» (26 березня 2010 р.);
–	круглий стіл «Сучасні аспекти і тенденції розвитку менеджменту зовнішньоекономічної діяльності в регіоні» (12 квітня 2010 р.);
–	круглий стіл «Проблеми допінгу в спорті» (квітень 2010р.)
–	круглий стіл «Науковий підхід щодо стратегії покращення стану екологічної безпеки м. Запоріжжя» (20 квітня 2010 р.)
–	круглий стіл «Підвищення якості життя малозахищених верств населення через мобілізацію ресурсів державних установ та волонтерських об’єднань» (26 квітня 2010 р.);
–	круглий стіл «Конвенція про права дитини: шляхи практичного застосування»  (16 жовтня 2010 р.);
–	круглий стіл «Свобода і відповідальність» (11 листопада);
–	круглий стіл «Проблеми профілактики та протидії корупції в Україні» (30 вересня, 11 та 23 листопада);
–	круглий стіл «Ціноутворення як основа забезпечення ефективності функціонування підприємств та чинник підвищення добробуту населення» (25 листопада 2010 р.);
–	круглий стіл з питань обговорення Декларації захисту прав особи та актуальних проблем її застосування (25 листопада);
–	науковий семінар «Організація та удосконалення системи Пенсійного забезпечення в Україні» для керівників малих та середніх підприємств, комерційних банків, страхових компаній» (25 лютого 2010 р.);
–	науковий семінар «Гуманізація ставлення до людей похилого віку в суспільстві» (23 листопада);
–	ХІV Міжнародний фестиваль козацьких бойових та традиційних мистецтв ім. А. Єрмака (09-14 жовтня 2010 р.);
–	організація роботи курсів підвищення кваліфікації держслужбовців (протягом року);
–	організація практики студентів.
	Крім того, науковці ЗНУ беруть активну участь та виступають експертами в різних сферах діяльності Запорізької обласної державної адміністрації.
	Так, ректор університету Тимченко С.М. був Президентом Запорізького регіонального відділення Малої академії наук; проректор з науково-педагогічної  та навчальної роботи проф. Волков В.П. – член робочої групи Комітету з економічних реформ у Запорізькій області «Регіональний, економічний розвиток», підгрупа «Реформи житлово-комунального господарства», член обласної координаційної ради з питань розвитку підприємництва; декан факультету соціології та управління проф. Лепський М.А. – член Координаційної ради з патріотичного виховання молоді при облдержадміністрації з питань розробки Запорізької обласної Концепції патріотичного виховання громадян України; декан економічного факультету проф. Череп А.В. – член експертної робочої групи Запорізького обласного союзу промисловців і підприємців «Потенціал»; декани факультетів: юридичного проф. Коломоєць Т.О., математичного проф. Гоменюк С.І., зав. кафедри новітньої історії  проф. Турченко Ф.Г., доцент кафедри всесвітньої історії та міжнародних відносин Мальшина К.В. є головами журі обласного етапу Всеукраїнського конкурсу-захисту науково-дослідних робіт учнів-членів МАН України відповідних секцій: «Право», «Математика», «Історія», «Етнологія»; доцент кафедри історії України Тощев Г.М. – член Ради з питань охорони культурної спадщини Обласного Управління культури і туризму Запорізької облдержадміністрації, член редколегії «Культурологічного вісника (видання ЗОДА і ЗНУ), керівник археологічної секції МАН Запорізького  регіонального відділення МАН України, начальник науково-дослідного сектора В.І. Меняйло - член Клубу високих технологій при Запорізькій торгово-промисловій палаті; зав. кафедри прикладної фізики проф. Міщенко В. Г. – член обласної комісії з конкурсного відбору проектів транскордонного співробітництва.
	Студенти ЗНУ входять до складу комісій Координаційної ради з питань молодіжної політики при голові Запорізької обласної державної адміністрації: з питань міжнародного співробітництва, зайнятості та молодіжного підприємництва, обласної студентської ради, регіонального розвитку молодіжних організацій, трудової молоді, сільської молоді, профілактики негативних явищ, патріотичного виховання та правової освіти молоді, молоді з особливими потребами, розвитку інтелектуальних ігор.

ВІДОМОСТІ ЩОДО ПОЛІПШЕННЯ РІВНЯ ІНФОРМАЦІЙНОГО
ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ НАУКОВОЇ ДІЯЛЬНОСТІ, ДОСТУПУ ДО ЕЛЕКТРОННИХ КОЛЕКЦІЙ НАУКОВОЇ ПЕРІОДИКИ ТА БАЗ ДАНИХ ПРОВІДНИХ ВИДАВНИЦТВ СВІТУ, ПРО ПАТЕНТНО-ЛІЦЕНЗІЙНУ ДІЯЛЬНІСТЬ

Впровадження «Основних засад розвитку інформаційного суспільства в Україні на 2007-2015 роки» (затверджено Законом України від 9 січня 2007 року № 537-V) повинно забезпечити позитивні зміни в життєдіяльності створення і накопичення інформації та знань, отримання вільного доступу, користування й обмін ними з метою надання можливості кожній людині повною мірою реалізувати свій потенціал, сприяючи суспільному та особистому розвиткові й підвищуючи якість життя.
Наукова бібліотека як науково-інформаційний центр продовжує розвивати систему інформаційного забезпечення наукової діяльності ЗНУ. Сформована цілісна система наукових ресурсів, інформаційно-когнітивна модель наукових комунікацій:
• документні ресурси;
• електронні ресурси, сконцентровані на рівні бібліотеки та університету;
• наукова, інформаційно-аналітична обробка ресурсів та їх структурування відповідно до класифікації наук, типів та видів ресурсів;
• надання доступу до світових джерел інформації.
Для забезпечення інформаційних потреб студентів, викладачів, науковців ЗНУ продовжується формування електронних ресурсів. Електронний каталог наукової бібліотеки ЗНУ – основа подальшого розвитку інформаційних технологій, гарантія якісного обслуговування користувачів. На кінець 2010 року бібліотека має електронний каталог власної генерації в режимі реального часу на документні ресурси бібліотеки обсягом понад 639 тисяч бібліографічних записів з доступом до ресурсів бібліографічного, повнотекстового формату локальної мережі та через гіпертекстове посилання до ресурсів Інтернет.
Доступ до повнотекстових документів організовано через електронний каталог та Web-сайт. Ресурс електронної бібліотеки на 01.01.2011 нараховує 25 682 назв електронних видань із філософських, філологічних, юридичних, економічних, історичних, фізико-математичних та інших наук, серед яких представлені й повнотекстові наукові монографії та статті.
У 2010 р. електронний фонд кількісно та якісно збільшився також за рахунок поповнення електронними версіями книг видавництва «Центр навчальної літератури» (м. Київ) з різних галузей наук. На 01.01.2011 р. ця база даних налічує 577 повнотекстових видань.
Також суттєво вплинуло на збільшення в складі електронної бібліотеки частки наукових публікацій (24 %) включення статей із наукових фахових видань ЗНУ: за 2010 рік створено електронні резервні копії та гіпертекстові посилання на 2696 статей науковців ЗНУ.
Система обслуговування в науковій бібліотеці ЗНУ орієнтована як на внутрішнього, так  і на зовнішнього користувача. Зовнішній користувач одержує цілодобовий доступ до баз даних через Web-сайт бібліотеки (http://library.znu.edu.ua). Перш за все, тут максимально повно представлені власні інформаційні продукти.
У 2010 р. на сайті бібліотеки створені нові сервіси:
–	«Праці викладачів ЗНУ» в розділах: «Електронна бібліотека», «Каталог надходжень»;
–	«Центр навчальної літератури». Повнотекстовий доступ до електронних версій книг»;
–	«Полпред» (http://polpred.com). Доступ до галузевих сайтів — баз даних «Polpred.com. Росія та зарубіжжя» (42 галузі), до сайтів країн світу — баз даних Polpred.com  (235 країн), доступ до повнотекстових видань.
Сайт також доповнився бібліографічними списками: 
до актуальних тем та подій державного рівня:
–	з нагоди 60-ї річниці з дня підписання Конвенції про захист прав людини і основоположних свобод 1950 року;
–	відзначення 450-річчя Пересопницького Євангелія;
–	на виконання «Плану заходів із протидії проявам ксенофобії, расової та етнічної дискримінації в українському суспільстві на 2010-2012 роки»;
–	до 50-річчя заснування Національної премії імені Тараса Шевченка та ін.;
до наукових конференцій:
–	«Звичаєве право Запорозької Січі»;
–	«Конституція Пилипа Орлика» та ін.
До 80-річного ювілею ЗНУ підготовлено бібліографічний покажчик «80-річчя Запорізького національного університету (публікації 1948-2009 рр.)», де представлено 1832 бібліографічних описів статей з місцевої та всеукраїнської преси про багатогранність життя нашого навчального закладу. Електронна версія покажчика розміщена на бібліотечному сайті.
Науковці також мають можливість користуватися безкоштовними електронними базами віддаленого доступу. Ресурси Інтернет на сайті бібліотеки представлені добірками за тематичними напрямами: фізико-математичний, природничий, суспільно-політичний, юридичний, гуманітарний. Для інформаційного та повнотекстового обслуговування задіяні електронні бази даних "ЛІГА-Закон", "Консультант Плюс" та інші. Користувачі мають доступ до електронного фонду та фонду наукової періодики Національної бібліотеки України імені В.Вернадського, Наукової електронної бібліотеки періодичних видань НАН України та інших.
Для розширення інформаційного простору ЗНУ та надання можливості доступу до світових повнотекстових баз даних задіяні ресурси освітньої інформаційно-телекомунікаційної мережі "УРАН" (http://uran.net.ua/~rus/frames.htm), головним призначенням якої є забезпечення інформаційними послугами на основі Інтернет-технологій. Через портал мережі "УРАН" користувачі ЗНУ відповідно до укладеної угоди отримали доступ до 2,5 тисяч електронних журналів, книг та баз даних інформаційних агентств (видавництв).
У рамках науково-інформаційного проекту «Електронні інформаційні бази даних наукової бібліотеки ЗНУ – важлива складова якісної підготовки фахівців» продовжується формування та створення баз даних. Для збільшення джерельної бази наукової літератури розпочалась активна робота зі введенню до електронного каталогу описів статей не тільки з наукових періодичних видань, а й наукових збірників останніх років, особливо отриманих за книгообміном з іншими вузами України, у 2010 р. ця база досягла обсягу майже 63 тисячі записів.
Запровадження в бібліотечну практику нових технологій зумовлює перегляд концепції обслуговування науковців: водночас з обслуговуванням власними фондами та ресурсами вона забезпечує доступ до зовнішніх інформаційних наукових ресурсів. 
У 2010 році наукова бібліотека ЗНУ розпочала роботу з приєднання до нового міжнародного проекту «Електронна бібліотека: Центри знань в університетах України “ELibUkr”» (http://www.elibukr.org). Мета Проекту - організація доступу до світових інформаційних ресурсів та створення власних академічних ресурсів для науки й освіти. Учасники Проекту отримують доступ до світової наукової інформації: 30 передплачених баз даних, 50 баз відкритого доступу, тестовий доступ до 63 баз даних, а також надається послуга доставки електронних копій статей з міжнародних журналів.
У рамках Проекту наукова бібліотека створила базу даних «Відкриті електронні архіви в інституціях України» у складі електронного каталогу з доступом до електронних наукових колекцій 17 університетів та науково-дослідних інститутів України.
Також Проект дозволив ЗНУ підключитися до «Мультидисциплінарного Відкритого електронного архіву ELibUkr-OA» (режим доступу: http://oa.elibukr.org). Електронний архів накопичує, зберігає, розповсюджує та забезпечує довготривалий, постійний та надійний доступ до результатів досліджень (статті, навчальні матеріали, презентації тощо) українських науковців. Започатковано за сприяння проекту ELibUkr та Міжнародного Фонду «Відродження»
Сервіс «Мультидисциплінарного Відкритого електронного архіву ELibUkr-OA» надав для науковців, викладачів, докторантів, аспірантів та наукових співробітників університету організаційну, технічну, інформаційну інфраструктуру відкритого електронного архіву для розвитку та поширення наукових публікацій у відкритому доступі, збільшення впливу наукових досліджень вчених ЗНУ шляхом забезпечення вільного доступу та розширення аудиторії їхніх користувачів (науковців, студентів, викладачів, інформаційних працівників України та світу).
Протягом року бібліотека організувала розгорнуті книжкові виставки до 36 загальноуніверситетських заходів: науково-практичних конференцій, семінарів, зустрічей та презентацій, на яких було експоновано понад 30 тисяч видань із фонду бібліотеки. За тематикою заходів готувалася бібліографічна продукція, створювались описи баз даних.
Для підвищення якості інформаційного забезпечення наукової діяльності ЗНУ запроваджено адресне (за допомогою електронної пошти) доведення бібліотекою бібліографічної та повнотекстової інформації про видання до викладачів ЗНУ відповідно до сфери їх наукових інтересів.
У 2010 році працівники наукової бібліотеки розпочали діяльність у рамках соціально-освітнього проекту «Відкритий світ інформаційних технологій (IDEA)», створеного за фінансової підтримки корпорації Microsoft. Проект має на меті розширення можливостей отримання інформації і навчання сучасним інформаційним технологіям громадян, удосконалення технічних умінь і навичок та розширення можливостей доступу населення до отримання, розповсюдження і використання інформації як найважливішої умови всебічного розвитку й поліпшення якості їхнього життя. Цільовою аудиторією спільного проекту ЗНУ та Благодійного фонду «Добра надія» стали співробітники бібліотеки та громадяни, які мають статус «діти війни».
Відповідно до програми дисципліни „Інформаційне забезпечення наукової роботи” інформаційні ресурси бібліотеки стали джерельною базою для проведення лекційних та практичних занять та інформаційно-пошукової діяльності аспірантів за тематикою дисертаційних досліджень. За результатами підсумкового тестування та анкетування було відзначено суттєве збільшення інформаційної бази наукової роботи аспірантів за рахунок використання електронних та традиційних ресурсів бібліотеки та світових баз даних.
У 2010 році працівники наукової бібліотеки ЗНУ взяли участь у міжнародних конференціях. Електронні інформаційні ресурси були представлені на ІІ Міжнародному форумі «Проблеми розвитку інформаційного суспільства» (12-15 жовтня 2010 р, м. Київ), у рамках якого пройшли міжнародні науково-практичні конференції: «INFORMATIO-2010: Електронні інформаційні ресурси: створення, використання, доступ», «Електронні ресурси: проблеми формування, зберігання, обробки, розповсюдження, захисту, використання - 2010», «Побудова інформаційного суспільства: ресурси і технології», «Інформація, аналіз, прогноз – стратегічні важелі ефективного державного управління».
На V Міжнародній книжковій виставці-ярмарку «МЕДВІН» у Національному університеті фізичного виховання та спорту України (8-11 квітня 2010 р., м. Київ) у рамках програми заходу «День спортивної книги» була організована експозиція та проведена презентація наукових та навчально-методичних праць викладачів факультету фізичного виховання ЗНУ.
Що стосується інформаційного забезпечення патентно-ліцензійної діяльності, науковці Запорізького національного університету використовують бази даних та інформаційно-довідкові системи Українського інституту промислової власності, які розміщені на сайті http://base.ukrpatent.org/, з них переважно:
-	спеціалізовану базу даних «Винаходи (корисні моделі) в Україні»;
-	електронну версію акумулятивного офіційного бюлетеня «Промислова власність»;
-	базу даних колективного користування «Відомості про заявки на винаходи, які прийняті до розгляду»;
-	ІДС «Стан діловодства за заявками на винаходи і корисні моделі»;
-	ІДС «Міжнародна патентна класифікація. Основні групи (20.11.01) та ін.,
а також бази даних Європейського та Євразійського патентних відомств і зарубіжних країн, доступ до яких здійснюється на безоплатній основі. 
ІНФОРМАЦІЯ ПРО НАУКОВО-ДОСЛІДНІ РОБОТИ, ЩО ВИКОНУЮТЬСЯ
НА КАФЕДРАХ У МЕЖАХ РОБОЧОГО ЧАСУ ВИКЛАДАЧІВ
	Згідно з тематичним планом, затвердженим ректором університету, на кафедрах у межах робочого часу викладачів у 2010 році виконувалося 69 комплексних науково-дослідних робіт, найважливіші результати яких представлено у таблиці.
№	Назва НДР	 Науковий напрямок	Отримані результати	
1	Ревізія роду Ligophorus (Monogenea; Dactylogyridae) – наукові керівники:
к.б.н., доц. Сарабєєв В.Л., к.б.н. Рубцова Н.Ю.	Збереження навколишнього середовища (довкілля) та сталий розвиток	Описано нові види паразитичних організмів. За результатами досліджень видано навчальний посібник. 	
2	Дослідження змін структурного стану та фізичних властивостей металевих сплавів під впливом імпульсної лазерної обробки (науковий керівник д.ф.-м.н., проф.  Гіржон В.В.)	Нові речовини і матеріали	Розроблено алгоритм моделювання структури квазікристалів та індиціювання дифракційних максимумів.	
3	Розробка системи функціонального моніторингу та оптимізації функціонального стану і рівня здоров`я різних груп населення (наукові керівники: д.б.н. проф. Маліков М.В.,  к.б.н., доц. Богдановська Н.В.)	Новітні біотехнології; діагностика і методи лікування найпоширеніших захворювань	Розроблені нові методи експрес- оцінки функціонального стану та фізичного здоров’я організму, нові програми з фізичної реабілітації різних груп населення, нові програми тренувальних занять для спортсменів різного віку, спеціалізації та кваліфікації. Захищено одну кандидатську дисертацію.	
4	Розв’язування статичних контактних задач теорії пружності з урахуванням шорсткості поверхонь взаємодіючих тіл (науковий керівник к.т.н., доцент Александров О.І.)	Нові комп’ютерні засоби та технології інформатизації суспільства	Розроблено алгоритм чисельного розв’язування статичної задачі про контактну взаємодію пружних шорстких тіл за відсутністю тертя і невідомої поверхні контакту. Розроблено метод розв’язання контактних задач.	
5	Розробка методик та програмного забезпечення для розрахунку конструкцій із гумовокордних матеріалів (науковий керівник к.ф.-м.н., доц. Гребенюк С.М.)	Нові комп’ютерні засоби та технології інформатизації суспільства	Побудовано методику розрахунку композитних конструкцій з урахуванням реологічних характеристик матриці на основі скінченно-елементної моделі.	
6	Підготовка студентів до використання арттерапевтичних технологій у професійній діяльності (науковий керівник д.пед.н., проф. Локарєва Г.В.)	Проблеми демографічної політики, розвитку людського потенціалу та формування громадянського суспільства	Розроблено методику застосування методів музикотерапії в роботі з дітьми з особливими потребами. За результатами досліджень захищено кандидатську дисертацію	
7	Збільшення генетичної мінливості сільськогосподарських і декоративних рослин з використанням сучасних методичних засобів та пошук нових генетичних джерел продуктивності та якості продукції (науковий керівник д. б. н., проф. Лях В. О.)	Збереження навколишнього середовища (довкілля) та сталий розвиток	Створено та передано в державне сортовипробування сорт льону великоквіткового «Першокурсник».	

												Додаток 
до наказу МОНУ
							№ 104 від 07.02.2011

АНКЕТНІ ДАНІ  ПРО ВНЗ

1. Назва вищого навчального закладу (наукової установи, державного підприємства), адреса, телефони, факс, електронна адреса, код ЄДРПОУ)
Державний вищий навчальний заклад “Запорізький національний університет” МОНУ, 69600, м. Запоріжжя, вул. Жуковського, 66., т. 220-97-48 ;ф.764-45-46, zv@ znu.edu.ua, 02125243

2.  Ректор (ПІБ, дата, рік народження)          
     В. о. ректора				  Бондар Олександр Григорович, 14 грудня 1974 р.					    	
3. Проректор з наукової  роботи, заступник директора : 
    Проректор з наукової роботи
 - прізвище, ім`я та по батькові                     Бостан Сергій Костянтинович
 - дата і рік народження                                13 березня 1957 р.
 - вчене звання                                                доцент  
 - науковий ступінь                                        доктор юридичних наук
 - нагороди                                       		  грамота МВС України, відзнака МВС України
  				 		 "За розвиток науки, техніки та освіти" II  ступеня  
                             
 - електронна адреса                                     s-bostan@yandex.ru
 - робочі телефони                                        (061) 224-42-39
 - домашній телефон та мобільний             (061) 272-89-61, 097 3602341

4. Структурний підрозділ (відповідно до наказу МОН від 01.06.06 № 422):
 - Науково-дослідна частина, науково-дослідний сектор, НДІ, відділ, тощо
Науково-дослідний сектор 
 -  Кількість і назва наукових структурних підрозділів 
1 інститут, 1 центр,1 відділ, 2 служби, 11 лабораторій (науково-дослідний інститут козацтва; регіональний навчально-науково-виробничий центр "Екологія"; відділ організації науково-технічної інформації; служба метрології та радіаційної безпеки; служба з питань інтелектуальної  власності; навчально-науково-дослідна  лабораторія клітинної та організменої біотехнології; навчально-науково-дослідна лабораторія біоіндикації та біоекології ; навчально-науково-дослідна лабораторія біотехнології фізіологічно активних речовин; навчально- науково-виробнича лабораторія біоресурсів природного навколишнього середовища; навчально-наукова лабораторія археологічних досліджень; навчально-наукова лабораторія біохімії та фармакології спорту; навчально-науково-дослідна лабораторія науковоємних технологій та наноматеріалів; навчально-наукова лабораторія українознавчих студій; наукова лабораторія інтерактивних технологій навчання гуманітарним дисциплінам; наукова лабораторія історичної інформатики, навчально-наукова лабораторія енергоефективності та енергозбереження.

- Чисельність наукових працівників, які виконують науково-дослідні роботи:
Кількість штатних працівників (посад),  
НДЧ,НДС,НДІ,ПНДЛ                                                       	Кількість сумісників із числа науково-педагогічних  працівників (посад)	
Всього:                  28      	Всього                    674	
В тому числі:	В тому числі:	
докторів наук          	докторів наук           69	
кандидатів наук     4     	кандидатів наук     414    	

5. Начальник (завідувач) НДЧ, НДС, НДІ, відділу : 

    	Начальник НДС
 - прізвище, ім`я та по батькові                    Меняйло Вікторія Іванівна
 - дата і рік народження                                07 березня 1970 р.
 - вчене звання                                               доцент
 - науковий ступінь                                       кандидат фізико-математичних наук
 - нагороди                                                     почесна грамота МОНУ України 
 - електронна адреса             		 nds@ znu.edu.ua
 - робочі телефони                                        (061) 289 -41-03
 - домашній телефон та мобільний             (061) 275-89-84,    097 5430373

6. Заступник начальника (завідувача), вчений секретар, начальник планово-фінансового відділу НДЧ, НДС, НДІ, тощо : 

Заступник начальника НДС
 - прізвище, ім`я та по батькові                  Дерюгіна Ольга Володимирівна
 - дата і рік народження                               08 вересня 1965 р.
 - нагороди                                                    грамота ЗНУ у 2009 році 
 - електронна адреса                                    nds_ekonom@ ukr.net
 - робочі телефони                                       (061) 764 -47-23

ДОДАТКИ